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"לא פעם קורה שבחור מתכונן היטב למבחן וכדו', ולומד את הסוגיא כמה 
וכמה פעמים, אבל בסופו של דבר שואלים אותו שאלה ממקום שהוא לא 

ציפה לו ובסגנון שאינו רגיל אליו, והוא נכשל, מה שכמובן גורם עגמת 
נפש גדולה ותסכול גדול. על כך אני רוצה לספר מעשה נפלא שאירע 

לפני כעשרים שנה בערך"

כ"ק אדמו"ר מתולדות משה שליט"א על כח התורה הנצחית, ועל הרצון וההשקעה בלימוד התורה

יוחנן וסרמן

הקדושות,  הישיבות  בהיכלי  הבעל"ט  חורף  הזמן  פתיחת  לקראת 
מחודשים  כוחות  עם  ללימודם  חוזרים  הישיבות  בחורי  כשאלפי 
פנינו  האיתנים,  בירח  וקנו  שקיבלו  רוחני  במטען  ספוגים  ורעננים 
אל כ"ק אדמו"ר מ'תולדות משה' שליט"א ואכן זכינו לשמוע דברים 
נפלאים ומרוממים לעורר ולחזק את השומעים והקוראים לאביהם 

שבשמים.
את דבריו פותח האדמו"ר בחיזוק נפלא לבחורים שלעתים נכשלים 

במבחנים, למרות שלמדו היטב והתכוננו כראוי... 
"לא פעם קורה שבחור מתכונן היטב למבחן וכדו', ולומד את הסוגיא 
כמה וכמה פעמים, אבל בסופו של דבר שואלים אותו שאלה ממקום 
שהוא לא ציפה לו ובסגנון שאינו רגיל אליו, והוא נכשל מה שכמובן 
גורם עגמת נפש גדולה ותסכול גדול. על כך אני רוצה לספר מעשה 

נפלא שאירע לפני כעשרים שנה בערך.
המעשה היה עם בחור בגיל השידוכין שהלך להיפגש עם ה'מחותן' 
'חצי שיעור'.  המיועד, ולשם כך הכין 'פשעטל' נאה על סוגיא של 
אך  באריכות,  הפשעטל  את  לפניו  הציע  אכן  עמו  דיבר  וכאשר 
עכשיו  לומדים  מה  אבל  ונעים,  יפה  המחותן,  לו  אמר  כשסיים 
כולו  כל  שקוע  היה  האחרונים  שבימים  הבחור  נבהל  ואז  בישיבה? 
בהכנת ה'פשטעל' והתחיל לדפדף בגמרא לכאן ולכאן כמי שאינו 

יודע במאי קא עסקינן, וכמובן שהשידוך ירד מעל הפרק...
היה  ולא  גדולה,  נפש  עגמת  הדבר  לו  היסב  הבחור,  זאת  כששמע 
יכול להירגע כלל, מאחר שטען כי חזר על הפשעטל מאה פעמים 

אך אחד  טוב?,  גמר  לידי  להביא הדבר  לא הצליח  זה  וכיצד  ויותר, 
הרמי"ם בישיבה חזקו ועודדו לבל יפול ברוחו ולא ידאג, כי שום דבר 

אינו הולך לריק, ובפרט שהרי בין כך למדת ועסקת בתורה. 
ואכן לא עבר זמן רב, עד שדברו לו נכבדות שידוך אחר, נו.. החכם 
מה  היטב  לדעת  כדבעי,  עצמו  את  והכין  יגע  ושוב  בראשו  עיניו 
שלומדים כעת בישיבה. וחזר על שני דפים גמ' רש"י ותוס' ועוד, וכך 
ישב והגה כמה לילות כמעט ברציפות, עד אשר ידע את כל דברי 

הסוגיא על בוריה הדק היטב. 
חשב  זה  שידוך  של  המדוברת  ואבי  איש.  בלב  מחשבות  רבות  אך 
על  הלא  ת"ח?  באמת  שהוא  אדע  זה  כיצד  הפגישה,  טרם  לעצמו 
מה שלומד בישיבה ודאי חזר ולמד היטב, בכדי שאני אתרשם ממנו 
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ביקשנו מהרבי שאולי יעשה איזו תקנה לבחורים של התחזקות בלימוד, 
ביראת שמים, בתפילה, בשמירת עיניים, באמירת 'אני מאמין'... אולי 

לימוד 'חובת הלבבות' או 'מסילת ישרים'... הרבי שמע את הבקשה שלנו 
ונענה. היתה לו הצעה מאוד טובה לבחורים שרוצים להתעלות ביראת 

שמים, בחסידות ובתורה...

הגאון רבי אהרן מרדכי גרין שליט"א, מרבני בית שמש ורב בבית מדרשו של כ"ק מרן אדמו"ר 
מלעלוב שליט"א, עם שביבי אורה על שקיעותו העצומה של הרבי מלעלוב זצ"ל בתורה הקדושה 

יעקב א. לוסטיגמן 

עם פתיחת זמן החורף, וההיערכות לקראת הדפסתו של עלון 'מעלה 
מחבר  שליט"א,  גרין  מרדכי  אהרן  רבי  הגאון  עם  שוחחנו  מעלה' 
של  מדרשו  בבית  ורב  למעשה',  הנוגעים  ועניינים  הליכות  'ילקוט 
כ"ק מרן אדמו"ר מלעלוב שליט"א, אשר זכה להסתופף במשך שנים 
בצלו של כ"ק מרן אדמו"ר מלעלוב זצ"ל, שיספר מעט אודות אופן 

ההנהגה של הרבי זצ"ל, בעניינים הנוגעים לבחורי הישיבות. 
בפתח דבריו מזכיר הגרא"מ גרין שליט"א, דברים שאמר הרבי מלעלוב 
שליט"א שפעם דן עם אביו הרבי זצ"ל בהצעת שידוך כלשהי, אודות 
בחור שהיה נחשב לבחור מיוחד במינו, תלמיד חכם חריף ובקי אלא 
ששמירת  זצ"ל,  הרבי  לו  ואמר  הישיבה,  מסדרי  חורג  הוא  שלעתים 
הזמנים בישיבה היא דבר חשוב מאין כמותו, ואם מדובר בבחור שאינו 
שומר על סדרי הישיבה, גם אם הוא חריף ובקי ושוקד על תלמודו, לא 
כדאי לקחת אותו כחתן, כי חסר לו אחד מהיסודות של 'ישיבה בחור'. 
זצ"ל,  הרבי  על  בעצמו  שכתב  זיכרונות  מתוך  לנו  מקריא  גרין  הרב 

תקופה קצרה לאחר פטירתו: 
רבי  אדמו"ר  מרן  כ"ק  עם  בחברותא  זצ"ל  הרבי  למד  "בצעירותו 
שני  תשס"ד.  בשנת  שנפטר  זצ"ל,  מרחמסטריווקא  מרדכי  ישראל 
רבי  מהגאון  ושמעתי  אמת',  'שפת  בישיבת  יחד  למדו  האדמו"רים 
גור, שמספר שהרבי מגור ה'בית  זילברשטיין שליט"א, מרבני  מאיר 
היו  וכך  שניהם,  עם  תורה  בדברי  משתעשע  היה  זצ"ל,  ישראל' 

'מדברים בלימוד' בהזדמנויות רבות. 
"כשלמדתי  ואמר  זצ"ל,  מרחמסטריווקא  הרבי  סיפר  "לימים 
בעמקות  לימוד  נקרא  זה  מה  הבנתי  מלעלוב  הרבי  עם  בחברותא 
ובעיון...", וכל יודעיהם סיפרו שהם למדו בהעמקה אינסופית בדברי 

הגמרא והראשונים באופן מעורר פליאה. 
מנחם  שלמה  רבי  הגאון  הישיש  מהחסיד  פעם  שמעתי  כן  "כמו 
וינשטוק זצ"ל, שהיה בן דודתו של אביו הרבי ה'ברכת משה מלעלוב 
זצ"ל, וסיפר לי שהרבי ה'ברכת משה' בא פעם מתל אביב בה התגורר 
לביקור בירושלים, שם סיפר לרבי שלמה וינשטוק שבדרך מתל אביב 
לירושלים היתה לו קורת רוח מרובה: "כל הדרך שמעתי דברי תורה 

מהבן שלי, 'מיין שמעון', כך היה מכנה אותו, הוא חזר באוזני בעל פה 
על 'שטיקלך' שלמים מהחידושי הרי"ם על הש"ס...". 

השמועה  ממעתיקי  פרוש,  שמאול  רבי  הגה"ח  מספר  זה  "כעין 
בחצה"ק לעלוב שהוא זכה בצעירותו להצטרף לנסיעה של ה'ברכת 
משה' מתל אביב לירושלים. ברכב היתה גם הרבנית הצדקנית מרת 
עטיל ע"ה, אשת חבר של ה'ברכת משה' זצ"ל. כשהתקרבו לירושלים, 
לבקר  רוצה  שהיא  אמרה  הרבנית  לנסוע.  כדאי  להיכן  דיון  התעורר 
בדירה שלהם, היתה להם דירה ברחוב צפניה מעל בית המדרש, ואילו 
הרבי אמר שהוא מעדיף לנסוע לביתה של בתם הגדולה, דודתי זקנתי 

הרבנית הצדקנית מרת חנה קאפף ע"ה שהתגוררה בירושלים. 
אחרי שירדו מהרכב, הסביר ה'ברכת משה' לרבי שמואל קאפף מה 
עמד מאחורי הסירוב שלו להיכנס לדירה שלהם ברחוב צפניה. "הבן 
ה'ברכת  הסביר  עכשיו",  ולומד  שם  יושב  בוודאי  שמעון  רבי  שלי, 
יודע  ואני  מלימודו,  אותו  יפריע  בוודאי  זה  לבית  ניכנס  "אם  משה', 
שזמנו יקר כל כך, לכן לא רציתי להפריע לו והעדפתי לנסוע לביתה 

של הבת". 
"כמו כן שמעתי מעד נאמן שראה פעם מכתב שכתב הרבי ה'ברכת 
"אבקש  נישואיו:  לאחר  קצר  זמן  זצ"ל,  הרבי  לבנו  כהמלצה  משה' 
לבוא לעזרת בני, שהוא תלמיד חכם מופלג וירא שמים אמיתי", ומי 
שהסתופף בצלו של ה'ברכת משה' ידע שאצלו התארים לא נשלפו 

צילום: יעקב לדרמן
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  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?

מהשרוול וכל מילה היתה שקולה ומדודה". 

"לא פעם יש בחורים וגם אברכים שמתלבטים אם הלימוד בעיון הוא 
הדרך הנכונה או שאולי עדיף ללמוד רק בבקיאות וכדו'. 

ומעשה  זצ"ל,  הרבי  של  מפיו  באוזני  ששמעתי  מה  לומר  יכול  "אני 
שהיה כך היה. 

"היה זה בתקופה בה הייתי חתן, והתכוננתי לחתונה. כמובן שהייתי 
צריך למצוא כולל שבו אוכל ללמוד וגם לקבל מלגה חודשית צנועה 
לי  היתה  כי  גדולה,  מאוד  התלבטות  לי  והיתה  אברכים,  של  דרכם 
ולכן חשבתי אולי לוותר לגמרי על  משיכה מיוחדת ללימוד ההלכה 
שכמובן  מה  הלכה,  ללימוד  היום  כל  את  ולהקדיש  בעיון  הלימוד 

הצריך בחירה של כולל מתאים שבו לומדים רק הלכה. 
"נכנסתי לרבי ושטחתי בפניו את הלבטים שלי בעניין זה. שאל אותי 
הרבי, על כמה שעות מדובר, ואני השבתי שיש לי אופציה של לימוד 
ארבע שעות ביום בעיון והשאר לימודי הלכה, או לימודי הלכה כל היום. 
"נענה הרבי ואמר לי "ארבע שעות לימוד בעיון ביום זה לא הרבה! 
כדאי להמשיך בכיוון הזה, כי זה חשוב ללמוד בעיון ולא כדאי לוותר 

על כך". 
וכדו',  בדרכים  ומאזין  יושב  היה  בעצמו  זצ"ל  הרבי  זה  בעניין  "גם 
לשיעוריו של הגאון הגדול רבי אשר אריאלי שליט"א מישיבת מיר 
מיוחד  עניין  לו  היה  בדורנו,  בעיון  השיעורים  מגידי  לגדול  שנחשב 

להיות מונח בלימוד בעיון, עם לומדעס, באופן שתופס את הראש!
שהוא  גלשבטיין  מרדכי  רבי  הרה"ח  מדודי  פעם  שמעתי  כן  "כמו 
מוציא  בלילה,  שתיים  בשעה  המדרש  לבית  פעם  נכנס  ברבי  הבחין 
מהארון 'קהילות יעקב' של מרן הסטייפלער זצ"ל, ומעיין זמן ממושך 

בסוגיא מסוימת". 
לכתוב  הבחורים  את  מעודד  היה  הרבי  בעיון,  לימוד  של  זה  "בעניין 
מוסר  היה  לא  הוא  ברבים.  זה  על  דיבר  אפילו  פעם  תורה.  חידושי 
שיחות רבות בכלל, וכשהיה מוסר היו אלו שיחות קצרות, שכללו פה 

ושם דברי הדרכה קצרים מאוד. 
"אני זוכר שתמיד היו שואלים אותנו אנשים שאינם מלעלוב, נו, היית 
שבת בלעלוב מה שמעת מהרבי? היינו אומרים להם שהשבת הרבי 

לא אמר דברי תורה בטיש, אבל הם לא הבינו את מה שאנחנו ידענו 
שהוא לא צריך לומר כלום, רק השהייה בקרבתו וההתבוננות בצורת 

ההנהגה שלו, הספיקו לנו כדי ללמוד ממנו המון. 
"בכל אופן, באותה פעם שהוא דיבר על הנושא, אמר הרבי שכדאי 
הוא  ולהקפיד לרשום אותם.  בגיל צעיר  מאוד לכתוב חידושי תורה 
הוסיף ואמר "זה יבוא לכם לשימוש בשנים המאוחרות". הוא גם נתן 
טעם לדבריו ואמר שמי שכותב חידושי תורה, זה גורם לו להיות מונח 
לשאוף,  ישיבה  בחור  צריך  שאליה  התכלית  וזה  בו,  ושוקע  בלימוד 

לשאוף 'מונח בלימוד'. 
"כמו כן, בתקופה בה שימשתי כאחד מראשי החבורות של הבחורים 
בלעלוב, עשינו פעם כינוס של כל ראשי החבורות בבית הרבי בבני 
ברק, וכשישבנו שם ביקשנו מהרבי שאולי יעשה איזו תקנה לבחורים 
עיניים,  בשמירת  בתפילה,  שמים,  ביראת  בלימוד,  שלהתחזקות 
באמירת 'אני מאמין'... אולי לימוד 'חובת הלבבות' או 'מסילת ישרים' 

כל דבר שיכול להכניס את הבחורים למצב רוחני גבוה יותר... 
טובה  מאוד  הצעה  לו  היתה  ונענה.  שלנו  הבקשה  את  שמע  "הרבי 
ובתורה...  בחסידות  שמים,  ביראת  להתעלות  שרוצים  לבחורים 
איזו  צריך  שאולי  להסביר  שניסה  מי  היה  תורה"!  חידושי  "שיכתבו 
תקנה שיותר תרומם את הרוח ותביא לתוספת קדושה ויראת שמים, 
הכי  הטהרה  זאת   – תורה"  חידושי  בכתיבת  "שיעסקו  בשלו  והרבי 

גדולה, להיות 'מונח בלימוד'. 
שליט"א,  רוטמן  דוד  יצחק  רבי  הגדול  מהגאון  שמעתי  זה  "בהקשר 
עם  כתבים  ראה  שהוא  הצעירות,  בשנותיו  לרבי  מאוד  קרוב  שהיה 
מופלאה  חריפות  שם  והיתה  שנים,  באותן  שלו,  התורה  חידושי 
ובקיאות מדהימה, אבל הרבי עצמו הסתיר את הכתבים הללו מאוחר 
יותר וכנראה גנז אותם. חבל על דאבדין ולא משתכחין, כי מהמעט 
שנותר לפליטה וכן מהספר 'הר בשן' שהדפיס בחייו, אפשר לראות 

את הבקיאות העצומה וחריפות הפלפול שלו". 

נעוריו  בימי  זוכר  שהוא  שסיפר  מלעלוב,  שליט"א  מהרבי  "שמעתי 
ובימי ילדותו, כשעוד התגוררו בירושלים, שהיה בבית דוחק גדול של 
ובכל זאת, אביו, הרבי  והם חיו בתנאים של עניות ממשית.  פרנסה, 

המשך בעמוד 20



גליון מס' 71 | יו"ל ע"י ארגון "אחינו" הקבלן 45 ירושלים | 402-5609025

אירע פעם שה'חזון איש' הזדמן לביתו של רבינו מרן בעל שבט הלוי 
לצורך עניין מסוים, וכאשר חלף על פתח חדרו נעצר לרגע ובתנועה של 

מי שמתענג על ריח טוב אמר למקורבו: "'ס'שמעקט דא פון קדושה" - יש 
כאן ריח של קדושה

מרן בעל שבט הלוי שמואל הלוי ואזנר והחזו"א זי"ע 

בחודש אלול תש"ז, בהיותו בן שלושים וארבע שנים, העביר רבינו 
את מקום מגוריו לבני ברק. בית קטן בן שתי קומות נשכר למענו 
ואילו  מגוריו,  לדירת  יועדה  הראשונה  הקומה  השכונה.  בתוככי 
הקומה השנייה הוקצתה עבור הישיבה החדשה שנפתחה עם בוא 
תורתו  אור  וזרח  בקע  זה  קטן  מבית  החדש.  מושבו  למקום  רבינו 

הגדול משך קרוב לשבעים שנה עד להסתלקותו.
נערך  זצ"ל,  שפירא  מהר"ם  של  ההילולא  ביום  תש"ח,  חשון  בז' 
מעמד פתיחת הישיבה ובמקביל מעמד ההכתרה של רבינו, כשאת 
אב"ד  זצ"ל  אשכנזי  אלימלך  רבי  הגאון  ידידו  נשא  המרכזי  המשא 
מלבורן, מפארי גידולי יח"ל, שהגיע מירושלים במיוחד לכבוד רבינו.
לימים ממש. את קהילתו  והוא צעיר  רבינו החל את דרכו ברבנות 
החדשה שבכל הארץ יצא קווה, הקים בעמל וביזע ובנאה לתפארה, 
מהמסד ועד טפחות. אך למרות חידושה, היתה זו קהילה שנסמכה 
על יסודות איתנים, אשר שורשיה היו נטועים עמוק באדמת בוסתנם 
של מצוקי ארץ וגדולי הדורות שמקדם, בראשם מרנא ורבנא החתם 
סופר זי"ע ותלמידיו הדגולים, כאשר רבינו שדבק בדרכו ובמורשתו 
בכל נימי נפשו הנחילם לתלמידיו אחריו. זכות ראשונים זו עמדה לו 

ולקהילתו, ורבנו זכה לנהל את קהילתו בגאון ויד רמה.
עצמו  את  הוא  ראה  בקודש  לשרת  רבינו  שהתמנה  שעה  מאותה 
כל ימיו כרבה של זכרון מאיר, כשעיניו ולבו נתונים על בני השכונה 
לענות לשאלותיהם בהלכה ובהנהגה נכונה, ועד מהרה התחבב הוא 
באהבה  המה  גם  לו  השיבו  לעומתו  הקהילה  ובני  הקהילה  בני  על 
כפלים וחפצו בכל עת בקרבתו והדרכתו, והוא גם הוא ביודעו את 
הרבנות  באדרת  להחזיק  ליבו  נותן  היה  השפעתו  ויכולת  מעמדו 

בעוז ותעצומות קודש.
פעם באותם ימים ביקש רבינו לשמוע מאת מקורבו הרה"ח רבי ברוך 
בענדיט שטיין ז"ל, כיצד מרוצה הקהל מאופן תפקודו כרב. אמר לו 
רבי ברוך כי אכן הכל מרוצים פה אחד, הן מהשיעורים הנאמרים על 
והן ממאור הפנים המיוחד של רבינו, אך על  ודעת  ידו בטוב טעם 
דבר אחד מתאוננים הם, על דקותיו הספורות והמדודות של רבינו 
ואמר:  כנגדו  רבינו  נענה  עמהם.  בשיחה  להאריך  לו  אפשרו  שלא 
"אמור להם, כי באם רבה של זכרון מאיר ישב לשוחח עם כל אחד 
על  ולענות  בתפקידו  ולשמש  להמשיך  יוכל  לא  אזי  קהילתו  מבני 
שאלותיהם בהלכה, מאחר ולא יישאר לו פנאי ללימודיו ולסדריו"... 
קהילתו,  מבני  ושלמים  יראים  של  תפארתם  היתה  כך  על  ואכן, 

שהעריכו את גדלותו של רבינו דווקא במידה זו. אף על פי כן, כאשר 
היו באים לפניו בשאלות של עצה והדרכה, היה מרחיב את הדיבור, 

מרבה להתענין תוך שהוא תומך ומעודד כאב רחום.
מעשה כעין זה היה בעת שנכח פעם באירוע מסוים בו הופיע בדחן 
כלשהו ודרש מדברותיו בכדי לשמח את הציבור. בשלב מסוים קם 
רבינו ממקומו ונחפז ללכת לביתו ולסדריו. משנשאל לאחר מכן על 
יציאתו הפתאומית שלא כמתוכנן, נענה ואמר כי "מגיע להם לאנשי 
רבינו  כי  יצוין,  לכך  בהקשר  ראש"...  כובד  בעל  רב  מאיר'  'זכרון 
הקפיד ונזהר מאוד, כי גם במילי דבדחנותא ישמרו על כבוד הזולת, 
והיה מחשיב מאוד כאשר דברי הבדחנות היו נסובים ומושתתים על 

דברי תורה ויראה.
מעת שהגיע לזכרון מאיר הוטל על כתפיו עול הרבנות במלואה מרן 
החזון איש שראה מטרה נשגבת במינויו והצלחתו של רבינו המשיך 
בפעולותיו לביסוס מעמדו כרבה של זכרון מאיר, ואף הפנה רבים 
משואליו באיסור והיתר אל כתובתו של רבינו, באומרו כי יש מרא 
לרבינו  חלק  איש  החזון  דבר.  כל  ישק  פיו  על  וכי  לשכונה  דאתרא 
הלכה  בענייני  פיו  את  לשאול  אנשים  שבאו  בזמנים  עצום,  כבוד 
ורבינו נכח גם הוא בחדר כמנהגו פעמים רבות, היה החזון איש ברוב 
לשואליו  להשיב  ורשות  הורמנא  תחילה  מרבינו  מבקש  ענוותנותו 

דבר באמרו כי אסור להורות בפני המרא דאתרא.
לפניו  מתראה  היה  רבינו  לרבינו.  איש  החזון  בין  שרר  הדוק  קשר 
היומי,  לטיולו  אליו  מתלווה  היה  שאף  ופעמים  לבקרים,  חדשים 
אותו היה עורך לצרכי בריאותו באזור הפרדס שבבעלות משפחת 
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ברמן שניצב בפאתי השכונה, כשבדרך היו משוחחים ביניהם בהלכה 
ובענייני הנהגה שעל הפרק. עם זאת, למרות גדלותו המופלגת של 
החזון איש ולמרות שגילו נשק אז לשבעים, נהג כבוד מיוחד ברבינו 
במלוא  דאתרא  מרא  כאל  אליו  מתייחס  והיה  צעיר,  אברך  שהיה 

מובן ההגדרה חרף גילו הצעיר של רבינו.
ארע פעם שהחזון איש הזדמן לביתו של רבינו לצורך עניין מסוים, 
וכאשר חלף על פתח חדרו נעצר לרגע ובתנועה של מי שמתענג על 
ריח טוב אמר למקורבו: "'ס'שמעקט דא פון קדושה" - יש כאן ריח 

של קדושה.
בכל עת מצוא טיפח החזון איש את מעמדו של רבינו כרב. סיפר 
הגה"צ רבי יעקב גלינסקי זצ"ל, כי בימים ההם בא פעם אל החזון 
שלא  בעת  בהלכה  שאלותיו  את  להפנות  עליו  מי  אל  ושאלו  איש 
שאלות  לך  יש  "כאשר  ואמר:  איש  החזון  ענה  אליו.  להיכנס  יוכל 

בהלכה לך עמן אצל הרב ואזנר"...
הוראה זו אף חזרה ונשנתה מפי גיסו של החזון איש, מרן הסטייפלער 
זצוק"ל, שהשיב פעם על שאלה דומה כי "שאלות בהלכה שואלים 
אצלנו את הרב ואזנר". אגב, העיד רבינו כי הגאון הסטייפלער היה 
נחבא אל הכלים באותה תקופה וכלל לא ידעו אז מגאונותו, אולם 
החזון איש 'הלשין בפניו' - כלשון רבינו - על גדלותו בתורה. בהקשר 
יצוין עוד, כי פעם ביקש החזו"א מאת רבינו, כי בעת שאופה  לכך 
את המצות מצוה בחבורתו בערב פסח, יפריש שלוש מצות עבור 

גיסו הסטייפלער שהקפיד על כך.
כי  העובדה,  תעיד  איש,  החזון  בעיני  רבינו  של  נאמנותו  מידת  על 
שהותיר  הירושה  בעניין  להתעסק  הסמיכוהו  החזו"א  משפחת  בני 
השיב  רבינו,  כך  על  נשאל  כאשר  לימים  כיאות.  ולחלקה  אחריו 
בבדיחותא כי אמנם כן, אך הוא לא השאיר אחריו כמעט דבר, שכן 

אפילו הדירה בה התגורר ואף הש"ס בו למד לא היו שייכים לו.
כפי  הדברים  את  הוא  מתאר  תשס"ו  בשנת  רבינו  שכתב  במכתב 
זי"ע, באו אל  "זמן קצר לאחר פטירת מרן  וזה לשונו:  שהתרחשו, 
זצ"ל,  ר' מאיר קרליץ  הג'  גאונים ממשפחתו.. הגאון  ביתי שלושה 
ומענה  זצ"ל  פיין  ראובן  ר'  והגאון  זצ"ל  גריינמן  שמואל  ר'  הגאון 

רצונם  לענ"ד,  הוראתי  על  סמך  זי"ע  החזו"א  מרן  כי  היות  בפיהם, 
שלאחי  ואמר  מאיר..  הג'  הראשון  עמד  ואז  ירושתו,  לפי  לסדר 
)דפוס  שלי  בש"ס  ימיו  כל  ולמד  עצמי  ש"ס  אפילו  היה  לא  הגדול 
הריני  הש"ס  גליון  על  יקרים  חידושים  שם  שכתב  והיות  וארשא(, 
מבקש הש"ס בחזרה. ואח"כ כשמדובר בדירה, עמד הג"ר שמואל 
זצ"ל ואמר, לחזון איש לא היתה דירה והיה גר בדירה שהשאיל לו 
יהודי מאמריקה, ועמד השלישי ז"ל ואמר, לחזון איש לא היה אפילו 
כל  כי  ונתברר  כלום,  שווה  שלא  ישן  מקרר  איזה  רק  שלם,  מקרר 
הירושה רק חצי מגרש קטן שמישהו כתב על שמו, אבל אי אפשר 

לחלקו"...
יקרת  בפינת  רבינו  של  הראשונות  פסיעותיו  היו  אלו  כן,  כי  הנה 
וגדלהו כבן  זצוק"ל שריבהו  זכרון מאיר לאורו של מרן החזון איש 

טיפוחים.

"מחנה אלוקים"
פרק תהילה נוסף רושמת שכונת זכרון מאיר שזכתה להיות אכסניה 
לובלין אותה הקים רבינו  ישיבת חכמי  של תורה לממלכת התורה 
תיכף עם בואו לשכונה, וגם להקמתה היה ה'חזון איש' שותף מלא 
במחשבה,  רבינו  ידי  את  אימץ  לולי  שכן  לכך,  מעבר  הרבה  ואף 

בדיבור ובמעשה, קשה להבין כיצד היתה נפתחת הישיבה.
מפעים לראות כיצד רבינו בענוותנותו תולה את כל זכויותיו במקום 
שבט  ספרו  של  א'  לחלק  בהקדמתו  כלשונו  תורה  מקום   - מושבו 
הלוי, וזה לשונו הטהור: "ידעתי גם ידעתי שעוד לא עשיתי מאומה 
ומה שזכיתי הריני תולה בזכות אבותי ורבותי וזכות הציבור, כי זה 
'זכרון מאיר והסביבה'  יושב, עיה"ק  הרבה שנים שבתוך עמי אנכי 
האב"ד  זצלה"ה  שפירא  מהר"ם  הצדיק  הגאון  מו"ר  ע"ש  הנקרא 
לובלין ור"מ ומייסד ישיבת חכמי לובלין שם, בעל מחבר ספר שו"ת 
יראים  חכמים,  תלמיד  גדולי  של  זה  אלוקים  מחנה  המאיר,  אור 
גאון  בתוכה  שכן  קדוש  גם  ואשר  מעשה  ואנשי  חסידים  ושלמים, 

ישראל בעל חזון איש זי"ע".
)מתוך הספר אבי ההוראה(

רוצה להרגיש 
טעם בלימוד?
יש לנו בשורה 

בשבילך!
המוקד פעיל בימים א-ה, בין השעות 19:30-22:30

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' 

לעזרתך בכל ענין ונושא 

1800-20-18-18
או בטל' 073-7078388 * השיחה חינם



גליון מס' 71 | יו"ל ע"י ארגון "אחינו" הקבלן 45 ירושלים | 602-5609025

הוא עצר אותי, אחז בכתפי והלם בי משפט שנחרט בי לעד: "גם אני 
נכנסתי לישיבה בלי כובע וחליפה. נולדתי בכ"ה אלול, אני מבין אותך 

ממש, אבל תדע שזה יעבור מהר"

על אצילות מידותיו של כ"ק הרבי מזוועהיל רבי שלמה גולדמן זצוק"ל

מאת: מרדכי גולדמן

את כ"ק הרבי מזוועהיל רבי שלמה גולדמן זצוק"ל, הכרתי לראשונה 
עוד לפני שמלאו לי שלוש עשרה שנים. 

הגעתי מבני ברק לישיבה קטנה בירושלים, ילד כמעט יחיד בישיבה עם 
מאות בחורים בכובעים וחליפות. זאת הייתה תקופה שנמשכה פחות 
מחודש עד שמלאו לי שלוש עשרה וזכיתי בכובע וחליפה משלי. אבל 

מכל תקופת הישיבה הקטנה, זו אחת התקופות הזכורות לי ביותר.
בגיל  ביותר  החזקים  הדחפים  אחד  הוא  כולם"  "כמו  להיות  הרצון 

הזה. ספרתי את השעות עד הבר-מצווה. 
וידעתי שהוא בן-דוד ראשון של  הוא היה מגיד שיעור בשיעור ב', 

אבי. זיהיתי את פניו, אבל לא הכרתי אותו. 
צעדנו  אלול.  של  הראשון  בשבוע  היה  שנפגשנו  הראשונה  הפעם 
שנינו זה מול זה, הוא עם גמרא ביד, בדרך למסור שיעור, ואני בדרך 
אותו,  זיהיתי  הצטלבו  מבטינו  שבהן  שניות  בכמה  שיעור.  לשמוע 

ידעתי שגם הוא זיהה אותי.
"גם  בי לעד:  בי משפט שנחרט  והלם  הוא עצר אותי, אחז בכתפי 
אני נכנסתי לישיבה בלי כובע וחליפה. נולדתי בכ"ה אלול, אני מבין 

אותך ממש, אבל תדע שזה יעבור מהר". 
הוא לא שינן באוזניי איזה ווארט, לא הקטין את המצוקה, לא השמיע 
איזו בדיחה. הוא פשוט ראה את מה שהנער הצעיר הזה מבני-ברק 
הרגיש ונתן לזה מקום. זה היה מפגש כנה ויוצא דופן עבורי. מפגש 

עם הזדהות אמיתית, פשוטה ובלתי-מתחכמת. 
זה היה המפגש הראשון.

לא רק מגיד שיעור
שנה לאחר מכן, בשיעור ב', זכיתי להיות תלמיד שלו.

הוא היה מגיד שיעור יוצא דופן. למרות שהוא לימד 'בקיאות', והוא 
ליצור אינטראקציה מעמיקה עם התלמידים,  לא באמת היה חייב 

בכל זאת ניסה לצקת משהו מעבר.
הוא מעולם לא הגיע רק למסור שיעור וללכת.

תמיד היה נוהג לפתוח את השיעור בהתייחסות לענייני דיומא. אם 
היה יארצייט של יהודי גדול, הוא היה אומר עליו כמה מילים. מספר 

הנהגה יפה שלו. 
זו הייתה תקופה נוראית של פיגועים רצחניים ברחבי הארץ, רבים 

מהם התרחשו בירושלים. 

אמונית  במשנה  השיעור  את  פותח  היה  הוא  כזה  אירוע  כל  אחרי 
סדורה. מצטט ספר חסידי, או מביא דברי חיזוק ששמע מרבותיו. 

בי"ט אדר תשס"ב, מוצאי שבת פרשת עקב, התרחש פיגוע נוראי 
סמוך לשטיבלאך בשכונת בית ישראל בירושלים. 

זירת הפיגוע התרחשה במסלול שבו צעדנו מידי בוקר מהפנימייה 
לישיבה הקטנה. היינו מזועזעים. 

הזרה  לירושלים  החמימה  בבני-ברק  בית  הוא  גם  שעזב  אחד,  נער 
יוצא  וחלק איתי את אותו חדר בפנימייה, חווה את הפיגוע באופן 
דופן. אנחנו, חבריו, שמנו לב שמשהו לא תקין. אבל המצוקה לא 

הגיעה לצוות. אלו היו זמנים אחרים. 
ביום ראשון בצהריים, בזמן שנשא דברי חיזוק נלהבים על הפיגוע, 
רבי שלמה זצ"ל הבחין שמשהו בהתמודדות של הבחור עם האירוע 

לא תקין.
אחרי השיעור הוא קרא לו לשיחה אישית. 

אברך  היום  בחור,  לאותו  התקשרתי  הזה,  הטור  כתיבת  לקראת 
חשוב, והזכרתי לו את הסיפור שארע לפני 20 שנה.

מאוד,  קשה  זה  את  שלקחתי  ראה  שיעור  המגיד  מיד:  נזכר  הוא 
ימים הביתה. בכך תם האירוע  לי לנסוע לכמה  ואמר  לי  הוא קרא 

מבחינתי. התאוששתי וחזרתי לעצמי.
אני שידרתי אז מצוקה נוראית, הוא פשוט ראה אותי. זה הכל.

רבי של צרות קטנות
עד שעזבתי את הישיבה הקטנה, הייתי מהבחורים המקורבים אליו. 
אלו היו בד"כ כמה בחורים משיעור ג' אוהבי חסידות, ואני שהייתי 
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על תקן בן המשפחה. כנער הוא אף הזמין אותי כמה פעמים לביתו 
- מחווה שבמושגים של בחור בישיבה קטנה המתגורר בפנימייה - 

ערכה לא יסולא בפז.
הקשר נמשך לאורך השנים, למרות שבמשך תקופות ארוכות כמעט 

ולא יצא לנו לשוחח.
נפגשנו בעיקר בשמחות ובאירועים אקראיים. פעם אמר לי, שיש 
נמשכת  והשיחה  לתקופה,  אחת  איתם  מדבר  שהוא  אנשים  מעט 

בדיוק מאותה נקודה.
פעם  שלנו.  הראשון  המפגש  את  נעורייך",  "חסד  לו  זכרתי  תמיד 
אפשר  איך  נזכר.  לא  הוא  הסיפור.  את  לו  הזכרתי  אומץ,  אזרתי 

לזכור, תהה. 
אחרי שמונה לכהן כאדמו"ר, הקשר התחמם. בשנים האחרונות הוא 
הזמין אותי לבוא יותר לזוועהיל, ונעניתי, בעיקר בחגים. אל תשכח 

את השורשים שלך, הכה בי. 
היינו  תמיד  התפילה,  אחרי  ההקפות,  בזמן  אותי,  רואה  כשהיה 

מחליפים כמה מילים. הוא שמח בבואי, ודאג שאני אדע על כך.
שוחחנו  האחרונות  ובשנים  יותר,  התקרבנו  יותר,  שהגעתי  ככל 

מפעם לפעם בטלפון.
אולי הדבר שהכי אפיין את הרבי, הייתה העובדה שהוא לקח קשה. 
אולי קשה מידי. לא רק אירועים שאותם פגש באופן אישי, אלא גם 

צרות של כלל ישראל.
פוגעת  שההנהגה  מפורשות,  לי  אמר  פעמים  כמה  בשיחותינו 
בבריאותו. שהעול הכבד של שמיעת צרותיהם וכאביהם של אנשים, 

גובה ממנו מחיר אישי.
הוא לא רק שמע את צרותיהם של יהודים אחרים, הוא ממש ערם 

אותם על כתפיו. 
הוא לא היה רק רבי של צרות גדולות ומעניינות. הוא היה רבי גם 
אברך  חברתית,  מקובל  שלא  ילד  ומתסכלות.  קטנות  צרות  של 

שהתסבך בחובות ועיקולים, בחור מבוגר שלא מוצא את עצמו. 
פעם אחת אמרתי לו, רבי, אפשר לדאוג לכך שתשמעו פחות צרות 

של יהודים.
בעיקרון אתה צודק, השיב לי בדרכו האופיינית, אבל אני רואה את 
ההקלה על פניהם כאשר הם מספרים לי את מה שיושב עליהם. אם 

זה מקל עליהם, אין לי רשות להפסיק את זה.

ליצנותא דעבודה זרה
מידי פעם הוא היה מבקר דברים שכתבתי.

פעם אחת השוותי בטורי בין השיטות של טראמפ ושל נתניהו הוא 
למרות  יהודי,  לגוי.  יהודי  בין  להשוות  אפשר  איך  ומחה.  התקשר 
שהוא אוכל נבילות וטריפות חוטא ומחטיא - נשמתו חצובה מכסא 

הכבוד. הוא הרי חלק אלו-ה ממעל. 
גוי, למרות שהוא עושה למען יהודים, הוא עדיין גוי נחות ושפל לאין 

שיעור מיהודי - באיזה מצב שלא יהיה.
באחת ההזדמנויות, סיפרתי לו על הקושי לכתוב טור שבועי והבעתי 

באוזניו את הרצון להפסיק עם הכתיבה.
אתה יודע שכל שבוע אתה עושה מצווה, השיב לי.

מצווה?
כן, מצוות "ליצנותא דעבודה זרה".

בשלב הזה הוא ציטט לי כמה ראשונים שפסקו שזו מצווה לבזות ע״ז.
יש אצלינו כאלו שמעריצים יותר מידי את הצבא, את ראש הממשלה 

– הסביר. זה טוב שאתה עושה מהם ליצנות. זו ממש מצווה.
ליצנות אחת דוחה מאה תוכחות – הוסיף, צריך להשתמש בזה גם 

לכיוון השני. 
הייתי  בדיוק  אלי.  התקשר  הוא  שהסתלק,  לפני  קצרה  תקופה 
בטיסה. כשנחתתי שמעתי הודעה קצרה בתא קולי "מוטי, כשאתה 
לא  לעצמי,  להסביר  מסוגל  לא  שאני  מסיבה  אלי".  תחזור  יכול 

החזרתי שיחה. 
ביום שני, ב' באלול, בשעה שבע בערב שמעתי שהתמוטט. הדבר 
לעצמי  הבטחתי  החזרתי.  שלא  השיחה  הייתה  בי  שהכה  הראשון 

שכאשר הרבי יתאושש, מיד אתקשר חזרה. 
בבית המדרש בשכונת  ליד מיטתו  כמה שעות לאחר מכן עמדתי 

בית ישראל. 
נשארה לי רק שאלה קטנה, רבי, שאלה שתמשיך לנקר בי כל חיי.

לא הספקתי. 
)מתוך המבשר(

הוא מעולם לא הגיע רק 
למסור שיעור וללכת.

תמיד היה נוהג לפתוח את 
השיעור בהתייחסות לענייני 
דיומא. אם היה יארצייט 
של יהודי גדול, הוא היה 
אומר עליו כמה מילים. 
מספר הנהגה יפה שלו

1-800-20-18-18
  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב
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אם עד היום לא היה מסוגל ללמוד אפילו עשר דקות ברציפות, ואילו 
עתה מתוך רצונו החזק, הצליח ללמוד עשר דקות רצופות מבלי לקום 

מן המקום ומבלי להסיט עיניו מהגמרא – אזי עשר דקות הללו הם עבורו 
הצלחה מרשימה....

דברי הדרכה לבחורים מכ"ק אדמו"ר מדזיקוב ויזניץ שליט"א

טוב פעם אחת בצער
כמש"א  מחודשים,  וכוחות  חדשה  נשמה  האדם  מקבל  בוקר  בכל 
'אלקי, נשמה שנתת בי טהורה היא וכו', ברוך וכו' המחזיר נשמות 

לפגרים מתים'. 
ה'התחדשות' – אמנם נחוצה היא ביותר להתעלות בתורה ועבודת 
את  האדם  מן  המונעות  העיקריות  הסיבות  אחת  ברם,  השי"ת. 
ההתחדשות, נובעת מכך שאינו מעריך נכונה את הצלחותיו! כסבור, 
שאם לא הצליח עד הנה להשיג ולהגיע אל המטרה שהציב לעצמו, 

הרי שנחל כשלון מוחץ, ודבר זה משבר את רוחו. 
ידוע,  המסחר  בדרכי  גם  הלא  כי  כלל!  נכונה  אינה   – זו  סיבה  אך 
שאם המצב הכלכלי בשוק קשה, אזי גם סוחר שסבר שירויח השנה 
סכום מסוים, ולבסוף מצא שלא הרויח כן, אין נכון מצדו להחשיב 
זאת כהפסד וכשלון, כי הלא לפי המצב בשוק המסחר, עצם הדבר 
להצלחה  נחשב  אחרים,  רבים  כמו  הרגל  את  פשט  ולא  שהרויח 

מרשימה.  
ולשמוח  להחשיבם  להצלחותיו,  לב  לשים  ובחור  בחור  כל  על  כך 
הגיע  ולא  המדרגות  רום  עד  להעפיל  סבר  בדמיונו  אם  ואף  בהם, 
עדיהן. כגון, אם עד היום לא היה מסוגל ללמוד אפילו עשר דקות 
ברציפות, ואילו עתה מתוך רצונו החזק, הצליח ללמוד עשר דקות 
– אזי  ומבלי להסיט עיניו מהגמרא  רצופות מבלי לקום מן המקום 
עשר דקות הללו הם עבורו הצלחה מרשימה, על כך נאמר )אבות 
סוף פ"ה( "לפום צערא אגרא", ו"אין הקב"ה מונה דפים אלא שעות" 

)בית אהרן ד.(. 
ומה הפליגו חז"ל באמרם )אבות דר"נ פ"ג( טוב פעם אחת בצער – 
היינו, שהלומד דף גמרא אחד ועלה לו  ממאה פעמים שלא בצער! 
הדבר בקושי רב, נחשב לו כאילו למד מאה דפים! ואם למד מסכת 
ויגיעה,  צער  מתוך  למדם  אם  גמרא,  דפי  כשלשים  המונה  תענית, 
נחשב לו בשמים כאילו למד שלשת אלפי דפים! אמנם הוא לא יוכל 
להבחן על כל הש"ס במפעלי הבחינות, אך בשמים נחשבת יגיעתו 
והזכוך שנזדכך, כיגיעה של למוד יותר מכל הש"ס! כך מעידים חז"ל.

'אין הקב"ה בא בטרוניא עם בריותיו', לדרוש מכל אחד ואחד להיות 
בקיא בע"פ בש"ס ופוסקים, ולהיות קדוש וטהור בדרגות העלאיות 
שיכול.  מה  מכפי  יותר  האדם,  מן  מבקש  אינו  הקב"ה  שכן  ביותר. 

מדרגתך  לפי  מעמך!   – מעמך'  שואל  אלקיך  ה'  מה  ישראל  'ועתה 
מאידך  אולם  לך.  המיוחדים  יצרך  ומלחמת  קשייך  וכשרונותיך, 
גיסא, הקב"ה אומר לו, בני אתה, ואני מבקש ממך שתעשה את מה 
שאתה כן יכול לעשות. אל תאמר, אם איני יכול להגיע למקסימום, 

לא אעשה אף את המינימום!
מבין,  אינו  ובחור  הסוגיא,  את  מסביר  שיעור  המגיד  כאשר  כגון, 
וחושב לעצמו, 'אני לא מבין, זה לא בשבילי...' וכבר מתיאש מלנסות 
וכן  וכד'.  אחד  תוס'  או  בגמרא,  קטן  קטע  אפילו  להבין  להתאמץ 
במידות  קדושה,  בעניני  יותר  מורם  שיהא  עמו,  משוחחים  כאשר 
שבינו למקום או בין אדם לחברו וכד' – אזי מתחמק ומצטדק 'לא, 
אינני מסוגל, תמיד אני נכשל...' מחשבות אלו נובעות מהסתת היצר 
יוצלח',  'לא  הרע, שטפטף למוחו משנות ילדותו שוב ושוב, שהוא 

ולא יצמח ממנו מאומה. 
עבודתנו היא – לשנן לעצמנו את ההיפך מכך, ולומר לנפשנו, 'הקב"ה 
אדרבה,  אזי  רוחנית,  מבחינה  פצוע  אני  ח"ו  אם  ואף  אותי!  אוהב 
מקבל   – דם  ושותת  פצוע  וחזר  הקרב  בשדה  שנלחם  שחייל  כשם 
עטורי גבורה וכבוד, על שנלחם למען כבוד המלכות עד זוב דם. כך 
במלחמת היצר, הקב"ה אוהב את מי שנלחם למענו, אף אם נחבל 
ונפצע. ויקיים האדם בנפשו מאה"כ )משלי כד, טז( 'שבע יפול צדיק 
וקם'. היינו, למרות שנפל נפילה אחר נפילה – מתחזק וקם ומתחיל 

מחדש, ללא יאוש!
כפי שאנו יודעים מהמציאות, שהזרע הנטמן באדמה נרקב לגמרי, 

צילום: יהושע פרוכטר



9 גליון מס' 71 | יו"ל ע"י ארגון "אחינו" הקבלן 45 ירושלים | 02-5609025

כך  העץ.  צומח  וממנו  דחיותא,  קוסטא  אם  כי  ממנו  נשאר  ולא 
יום האתמול לא  ולהחדיר בנשמתו, שאפילו אם  צריך אדם לדעת 
שייך  אתמול  שהיה  מה  חדשה!  בריה  הוא  היום   – כראוי  עליו  עבר 
עם  הנני  אלא  לאחורי  מביט  ואיני  מחדש,  נבראתי  עתה  לעבר, 
הפנים לעתיד. ביודעי, שאילו לא היה הקב"ה נותן בי אמון שאצליח 
ברור  וזה  נוסף!  ליום  נשמתי  בי  מחזיר  היה  לא  בעולם,  במשימתי 

כשמש.

הצדקה הגדולה שבצדקות
אי' מהחתם סופר זי"ע )"תורת משה" פ' קדושים, ד"ה ואהבת לרעך 
זה כלל גדול   – כמוך  'ואהבת לרעך  כמוך( אודות דברי רבי עקיבא 
בתורה', והוא זה )רע"ק( שסובר שכאשר שנים מהלכין בדרך, וביד 
אחד מהן קיתון של מים, אם שותין שניהם – מתים, ואם שותה אחד 
מהן – מגיע לישוב. 'וחי אחיך עמך – חייך קודמים לחיי חברך' )ב"מ 

סב.(. וקשה, דאם כן אין זה 'כמוך' ממש.
לחיי  קודמין  'חייך  ס"ל  גשמי  ומשתה  מאכל  בעניני  אמנם  וביאר, 
לרעך  'ואהבת  שאמר  ומה  לחיות.  לשניהם  אפשר  אי  שכן  חברך', 
תורה  שהלומד  דייקא,  בתורה  היינו   – בתורה'  גדול  כלל  זה   – כמוך 
חייב ללמד לאחרים, ואפילו אם ע"י כך הוא מתבטל מלמודו – חייב 
ולא  הוא  מלמודו  יגרע  שעי"כ  סבור  יהא  ובל  אחרים.  עם  ללמוד 
יביאנו  הוא  חברו  עם  הלמוד  אדרבה,  הנרצה,  לתכלית  להגיע  יוכל 
לתכלית הנרצית. וזהו 'כלל גדול – בתורה', שבלמוד התורה תרגיש 
לו  לסייע  שצריך  ברעך  מבחין  אתה  שאם  חברך,  עם  ממש  שוה 
ימנע ממך לגדול  בלמוד, בל תהסס מללמוד עמו בטצדקי שעי"כ 

בתורה, אלא יהא אצלך 'כמוך ממש'. 
את  לו  להציע  ונגש  חברו,  של  כבודו  על  נזהר  כאשר  במיוחד 
אזי  לגביו,  דרגה  נחות  הלה  יחוש  לבל  כבוד,  של  בדרך  החברותא 

למוד זה יהא מקור להתעלות הן לו והן לחברו.

הבה ואשאלכם בחורים יקרים! באם הייתם אוכלים סעודה ערבה, 
והייתם רואים בחור רזה וכחוש, אשר מעיניו ניכרת בקשתו להגיש 
לו אף הוא פיסת לחם – אין כל ספק שבודאי אף אחד מכם לא היה 
מונע עצמו מלהגיש לו בזריזות לחם לאכול. אם כן, מדוע לא ינהגו 

ג"כ  לי, אני רוצה  'עזרו  זועק הוא  כולו  מנהג דומה בבחור אשר כל 
אתה  ברויט'...  שטיקל'ע  'א  אני  מבקש  תורה,  של  מלחמה  לאכול 
כבר סיימת ללמוד הגמרא, ואני עדיין אינני מבין את דברי הגמרא', 

איך ניתן להשאר שוה נפש ולא להתייחס לבקשתו. 
ענין זה אינו אמור דוקא לענין למוד התורה, אלא לכל ענין של חזוק 
חברו  את  לחזק  לזולת,  תפלה  של  המתוק  טעמה  כהענקת  רוחני, 
להרעיף  דוקא  הכונה  ואין  וכד'.  ותפלה  קר"ש  זמני  שמירת  אודות 
עליו דברי מוסר והתעוררות, אלא גם בעצם התנהגותו הטובה אשר 

אחרים יכולים ללמוד הימנו, גם זה נחשב ללמד דעת לזולת.
במה  חברו,  אל  גם  נתונה  אדם  של  מחשבתו  תהא  דבר,  של  כללו 
האמתי  ביותר,  הגדול  החסד  הינו  זה  דבר  ולהעלותו.  לרוממו  יוכל 
והנצחי, וכדמרגלא בפומיה דכ"ק רבנו ה"ישועות משה" זי"ע, דברי 
ה"בני יששכר" )חודש אדר, מאמר ב(, 'הצדקה הגדולה שבצדקות – 

המלמד דעת לעני בדעת'.
)תודתנו להרב יעקב הייזלר על הבאת הדא"ח לתועלת הרבים(

ענין זה אינו אמור דוקא 
לענין למוד התורה, אלא 
לכל ענין של חזוק רוחני, 
כהענקת טעמה המתוק 
של תפלה לזולת, לחזק 
את חברו אודות שמירת 
זמני קר"ש ותפלה וכד'...

  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.
צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

1-800-20-18-18
שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

או בטל': 073-7078388

קשה לך?
זקוק לעזרה?
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שמעתי סיפור יפה, שאני מקווה שלא היה ולא נברא, אבל יש בו כדי לחדד 
את הדברים. היה פעם אברך שהיה לומד בבית מדרש שרבים באים והולכים, 

כל אחד שיש לו בבית חבילה של וופלים בטעם לימון או דגני בוקר שאף 
אחד לא אוהב, מניח שם על השולחן ואנשים פותחים ואוכלים להנאתם

 אין ייתכן שכולנו סולדים מאוד מהגזל, ורואים בו עוון בזוי במיוחד, 
ובכל זאת אומרים חז"ל שרובנו נכשלים בגזל רחמנא ליצלן? 

הרב עמרם בינעט

אפתח במעשה, המעשה מוכר אומנם, אבל המסר שלו כל כך חזק 
שחייבים לחזור עליו מדי פעם גם אם מכירים אותו. 

הגיע פעם אורח לא מוכר לעיר טשערנאביל שברוסיה, כיום בשטחה 
של אוקראינה. הוא חיפש מקום להתאכסן בו בלילה, והרה"ק רבי 
נחום מטשערנאביל, בעל ה'מאור עיניים' זיע"א, אירח אותו בביתו. 
באמצע הלילה שמע בנו של ה'מאור עיניים' קול של תזוזה והסטת 
חפצים בבית. הוא התעורר משנתו, והבחין באורח כשהוא מחטט 

בין החפצים וממלא בתרמילו חצי ערך. 
קם הבן בחשאי וניגש לאביו, העירו משנתו, ואמר לו: אבא, האורח 
מהר.  מכאן  אותו  ולגרש  לקום  צריכים  מאתנו.  גונב  בביתנו  שלן 
לפני  מהבית  לצאת  ופנה  מלאכתו,  את  האורח  סיים  והכי  אדהכי 
שהוא  כמו  תמים  כזה  לא  שהוא  לב  וישימו  הבית  בני  שיתעוררו 

נראה. 
מיהר רבי נחום לרוץ אחרי האורח וקרא אחריו: "אני מוחל לך בלב 
שלם, הכסף נתון לך והחפצים לעשות בהם כטוב בעיניך. הם שלך 

בנתינה גמורה". 
שאל הבן של האב הקדוש, ילמדנו רבינו. עד כדי כך? הרי האיש הזה 
משיב  והוא  מלחמנו,  לו  ופרסנו  בביתנו  אותו  אירחנו  טובתו,  כפוי 
לנו בגניבת רכוש. במקום לתפוס אותו ולהכריח אותו להחזיר את 
אשר גזל, אנחנו עוד צריכים למחול לו ולהעניק לו את הרכוש הגנוב 

בנתינה גמורה? 
ייכשל בגזל.  ניצחת: אני לא רוצה שיהודי  נחום תשובה  השיב רבי 
שווה לי להפסיד כסף ורכוש כדי שיהודי לא ייכשל בכזה עוון חמור. 
גם הוא הוא גנב סדרתי, גם הוא כל ימי חייו גונב מאחרים, לפחות 
בו אם  נכשל  עוון הגזל הנוכחי שכמעט  הצלחתי לחסוך ממנו את 
לא הייתי מוחל ולו ומעניק לו את הכל בנתינה גמורה. הצלתי יהודי 

מעוון חמור, וזה שווה לי כל הון שבעולם!
וסביר  עיניים',  ה'מאור  של  לדרגתו  הגענו  לא  כמובן  אנחנו  ובכן, 
יקום עליו  גונב בביתו  יראה שמישהו  להניח שכל אחד מאתנו אם 

ויעניק לו טיפול הולם, ובצדק רב. 
אבל אנחנו כן יכולים ללמוד מהסיפור הזה הוראה לחיים. אם חלילה 

קרה ומישהו חטא כלפינו בממון, תמיד כדאי לסלוח ולמחול. מילא 
כשאפשר לבקש את זה ממנו בחזרה ואולי אפילו להוציא ממנו בדין 
תורה, ניחא. אבל אם אין אפשרות להחזיר את הכסף חזרה, לפחות 
גמורה, במיוחד במקרים שמדובר  ונעניק אותו במתנה  נמחל עליו 
על כמה שקלים בודדים, לפעמים זה ממש עניין של פרוטות, עדיף 
לשאת  אחר  ליהודי  לגרום  במקום  מזה,  לשכוח  לסלוח,  למחול, 
בכזה עוון חמור ונורא של גזל. וידוע מאמר חז"ל שכל המעביר על 
מידה  האדם  בני  עם  נוהג  והקב"ה  פשעיו,  כל  לו  מעבירין  מידותיו 
כנגד מידה, ומי מאתנו יכול לומר שמימיו לא גזל את הקב"ה, ותמיד 

בירך על כל דבר מאכל שהכניס לפיו בברכה הראויה? 

להימנות על המיעוט
הגזל,  על  אלא  המבול  דור  של  דינם  נגזר  שלא  חז"ל  מאמר  ידוע 
שהגזל  ילדיו  ואת  עצמו  את  מחנך  מאתנו  ואחד  אחד  כל  וכמובן 
בדיוטא  שנמצא  כמי  אצלנו  נתפס  גזלן  ביותר.  הגרוע  הדבר  הוא 
התחתונה שאין למטה ממנה, וכל יהודי שיש מעט שבמעט יראת 

שמים, יודע להתרחק מהגזל כמו מאש. 
אנחנו יכולים לראות את חומרת הגזל גם מכך שבן נח נהרג אפילו 
על פחות משווה פרוטה. ולמה בר ישראל לא נהרג על הגזל? כי ישנו 
לעשות  של  דרך  להם  נתן  שהקב"ה  זכו  קדושים  וישראל  בהשבה, 
תשובה ולמחות את החטאים, אבל בני נח שלהם לא ניתנה מצוות 
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יכולים  אנחנו  שלהם  החמור  העונש  ומתוך  בהשבה  אינם  תשובה, 
להבין עומק נוסף בחומרת החטא של גזל, ואפילו אם זה רק 'משהו 

קטן' שנראה לא חשוב ושאין לו כמעט משמעות כספית. 
ידוע מאמר חז"ל במסכת בבא בתרא )קסה(: "אמר רב  מצד שני, 

יהודה אמר רב, "רובן בגזל ומיעוטן בעריות והכל בלשון הרע". 
כלומר למרות שאנחנו כולנו מתרחקים מהגזל בכל הכח, בכל זאת, 
רובנו נכשלים בו. ועל כך צריך לתת את הדעת ולבחון למה זה קורה 
לנו, כי הרי אין ספק שכל אחד ואחד מאתנו היה רוצה להיות מאותו 

מיעוט שמצליח להימנע מהגזל ושאינו נכשל בו. 
שאחת  חושב  אני  לי,  יורשה  אם  אבל  לעניין,  הסברים  הרבה  יש 
זה". הגמרא  "כולם עושים את  הסיבות המרכזיות לעוון הגזל היא 
אבל  כהיתר.  לו  נעשית  בה,  ושנה  עבירה  אדם  עבר  שאם  אומרת 
לפעמים גם אם אדם רואה את חברו שעובר עבירה ושונה בה, היא 
נעשית לו כהיתר, ואם 'כולם עושים את זה', הוא לא מרגיש שיש 

בזה איסור. 
שמעתי בעניין זה סיפור יפה, שאני מקווה שלא היה ולא נברא, אבל 

יש בו כדי לחדד את הנקודה שאליה אנחנו מנסים לחתור. 
היה פעם אברך שהיה לומד בבית כנסת שבו היתה פעילות ערה, 
של  חבילה  בבית  לו  שיש  אחד  כל  והולכים,  באים  רבים  אנשים 
שם  מניח  אוהב,  לא  אחד  שאף  בוקר  דגני  או  לימון  בטעם  וופלים 
על השולחן ואנשים פותחים ואוכלים להנאתם, מקום נחמד וחביב 

שכולם אוהבים להיות שם. 
אותו אברך מתקשה ללמוד בלי כוס קפה. הבעיה שבבית הכנסת יש 
תנועה רבה והגבאי לא תמיד עומד בעומס, כך שפעמים רבות יש 

מחסור בחלב בחדר הקפה. 
החליט מיודענו האברך להביא איתו חלב מהבית. הוא הכניס חלב 
בתוך בקבוק קטן של מים מינרליים, כתב עליו 'פרטי', והניח במקרר 

של בית הכנסת. 
לא ארכו השעות והבקבוק התרוקן. מתברר שאנשים לא שמו לב 

שהחלב הזה פרטי. 
באותיות  כתב  ועליו  חלב,  עם  חדש  בקבוק  האברך  הביא  למחרת 
גדולות וברורות 'החלב פרטי נא לא להשתמש'. וכמעשהו בראשונה 

כך מעשהו בשניה, החלב התרוקן. 
זורחות עם הכיתוב  יום למחרת הוא כבר הדביק מדבקות צהובות 
'פרטי', וליתר ביטחון הוסיף גם אזהרה: 'זהירות – גזל'. אבל זה לא 

עזר. החלב התרוקן גם הפעם. 
אנשים התרגלו שבבית הכנסת הזה הם יכולים לאכול ולשתות מכל 
הבא ליד ולכן המילה 'גזל' נשמטה מהלקסיקון שלהם. אין דבר כזה 

בכלל... 
ביום שלאחר מכן לחש לו חבר עצה טובה על אוזנו: "במקום לכתוב 

גזל, תכתוב שיש בזה 'חשש חלב עכו"ם'. 
"האברך התבייש. אם אני כותב שיש חשש חלב עכו"ם, יסתכלו עלי 
במבט עקום... איך אני שותה דבר כזה? לכן את האזהרה הזאת הוא 
יראה  באמת  שמישהו  מאמין  ואינו  מאמין  קטנות,  באותיות  כתב 

אותה. 

וראה זה פלא... הבקבוק נשאר מלא, ואף אחד לא העז לגעת בחלב 
ויציל. מי מעז להכניס חלב עם  הזה. חשש חלב עכו"ם? ה' ישמור 

כאלו חששות לפה!
"כמובן שהיו כאלו שהבינו שהוא כנראה מהתל בהם ורוצה למנוע 
מהם לשתות את החלב שלו, אבל עדיין, הסיכוי הקטן שאולי באמת 
יש בחלב הזה חשש קל של חלב עכו"ם, גרם להם להתרחק ממנו 

כמטחווי קשת...". 
ישראל  נברא.  ולא  היה  לא  כנראה  הזה  הסיפור  שאמרתי,  כמו 
שמונח  הרעיון  אבל  'גזל'.  עליו  שכתוב  בדבר  נוגעים  לא  קדושים 

מאחוריו הוא רעיון חזק וגם קצת נושך. 
תהיה  הזה  לנושא  שלנו  הגישה  כל  למשהו...  מתרגלים  אנחנו  אם 
שונה. גם אם החומרה שלו גדולה מאוד, ההרגל הוא עיקר הבעיה. 
ולכן התפקיד של כל יהודי הוא לשבור את ההרגלים, לבדוק אותם 
ולבחון אותם שוב ושוב, להתגבר עליהם, לשנות אותם, לא לשקוע 
במרוצת הזמן כסוס שוטף במלחמה, כמו שאומר המסילת ישרים, 
שוב  אותם  לבדוק  בהם,  ולמשמש  במעשים  לפשפש  לבחון  אלא 

ושוב, כי ההרגל הוא שורש כל הרע. 

יש סיפור ידוע עם רבי ישראל סלנטר, שפעם עמד אחד מתלמידיו 
שהוא  בו  נזך  ישראל  ורבי  הכיפורים,  ביום  המדרש  בית  של  בדלת 
גזלן. תמה אותו תלמיד, הרי מימיו לא שלח ידו ברכוש זולתו, והשיב 
לו רבי ישראל שהוא גוזל את האוויר של המתפללים האחרים בבית 
כניסת האוויר ששייך  וחוסם את  הכנסת, בכך שהוא עומד בפתח 

לציבור... 
ומה לגבי גזל שינה? לפעמים זה ברחוב, כשמרעישים באישון ליל, 
כשחוזרים מחתונה וכדו', ואל מתחשבים מספיק בשכנים, ולפעמים 
זה בבית, כשמפריעים לבני הבית, אפילו לילדים הצעירים לישון, או 

לבחור שרוצה ללכת לישון בישיבה והחברים מפריעים לו. 
ואם כבר הזכרנו ילדים צעירים, גם כאן יש מכשלה גדולה. לפעמים 
זכויות  לא  אין  קטן,  בילד  שכשמדובר  לחשוב  טועים  אנשים 
הלכתיות. מצערים ילדים בלי הצדקה, לפעמים גם מכים אותם בלי 
סיבה, לפעמים מענישים אותם ולאחר מכן כשמתברר שהיתה זו 
כי הוא הרי  וחרטה על כך.  טעות, אפילו לא טורחים להביע צער 
רק ילד, הוא בסך הכל בן חמש, אז מה אם הוא הצטער, אז מה אם 
נשבר לו הצעצוע שלו, הרי זה צעצוע לא חשוב בכלל, הוא עולה 

רק חצי שקל... 
ובכן, רבותי, אולי זאת הפתעה, אבל גם לתינוק שנולד יש זכויות 
יותר מאדם  זכויות ממוניות כמו כל אדם מבוגר ואף  אדם, יש לו 
גובים  שלא  יתומים  נכסי  של  הדין  מה  יודעים  כולנו  מבוגר. 
ועושים  עבורם  טוענים  דין  ובית  חורין,  בני  מנכסים  חוב  מהם 
אדרבה,  שלהם.  ברכוש  לפגוע  שלא  כדי  שבעולם  טצדקי  כל 
להיזהר  שצריכים  בוודאי  מחילה,  בר  לא  הוא  אז  קטן,  הוא  אם 
 בכבודו וברכושו פי כמה וכמה ממה שנזהרים ברכושם של אנשים 

מבוגרים. 
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בחור רוצה להרגיש בסיום החורף שהוא ניצל את החודשים והוא 
התקדם בלימוד, איך עושים את זה? יש הרבה פרטים בדרך להצלחה; 
החברותא שמתאים, קביעות ועקביות, סיכום ושינון כסדר, ועוד ועוד.

אך התנאי הראשון לפני הכל הוא; להחליט בעצמנו ולעצמנו יעד ברור 
ותכנית מוגדרת

הסיפור על מי שחלם להיות מיליונר

מאת: הרה"ח אהרן כהן

כל אחד אוהב סיפור. הרגיע המרצה את הציבור הסוער וגועש.
היה זה בתקופה האחרונה באחד הסדנאות "הסוד – להיות עשיר". 
המרצה הנכבד והיקר האריך בטוב טעם והרבה דעת, שכדי להיות 
איך  ויעד  תכנית  ולבנות  כסף,  הרבה  לעשות  לשאוף  צריך  עשיר, 
שנהיה  סיכוי  אין  זה,  שבלי  ומוכיח  מסביר  כשהוא  לזה,  להגיע 

עשירים אי-פעם בגלגול זה"
"פורסם  השלישית  בשורה  מישהו  נעמד  יקר",  מרצה  "סליחה, 
במודעות שבסדנה נשמע את הסוד להיות עשיר. אני אישית, כבר 
חולם שנים להיות עשיר ועדיין לא נהייתי. עכשיו אני יושב בסדנה 
ההסכמה  המהומי  עשיר.  להיות  הדרך  שזו  ראש  בלבולי  ושומע 
נספר  צודק.  מי  כאן,  הולך  מה  להבין  שניסה  הקהל,  מבין  נשמעו 

סיפור. כל אחד אוהב סיפור. הרגיע המרצה את הציבור הגועש; 
היה זה בחודש אב האחרון בימי החופש באחד הלילות אחרי מעריב 
פגשתי את ידידי. מיד קלטתי שעפעס... משהו לא נראה טוב. ברגיל 
אני מכירו כאדם שהחיוך לא יורד מפניו אפילו בטעות, וכאן נראה 

היה שהאף שלו נוטה כלפי מטה...
השם,  ברוך  להתחמק.  ניסה  בתחילה  לדובבו,  ניסיתי  בסדר?  הכל 
ברוך השם, כמו כולם מחכים לסיום החופש. אך הרגשתי שזה לא. 
פעם  עוד  ניסיתי  לך.  לסייע  אוכל  אולי  אבל  לך,  לחפור  רוצה  לא 

אחת.
היה לי היום סיפור מוזר, והאמת היא, שאני לא מצליח לקלוט בדיוק 
את רגשותיי. התחיל חברי בהיסוס מה, כשהוא ממשיך. כבר הרבה 
זמן עלה הרעיון בבית, שכדאי מאוד לשכור רכב ליום אחד ולצאת 

עם כל בני המשפחה ליום טיול שלא יישכח...
כולם בריאים. קטעתי אותו מבוהל כולו. מי יודע מה קרה, לצערנו, 
הזמנים שומעים סיפורים טראגיים על אסונות  בין  בימי  לא פעם, 
מרגיע.  בחיוך  אותי  השקיט  לא.  לא.  וכדומה.  בדרך  שהתרחשו 
כולם בריאים ושלמים. אך תשמע עד הסוף. ביקש כמתחנן. כמובן 

שהשתתקתי והאזנתי בדממה.
מדהימים,  נופים  הרבה-הרבה  ראו  הם  היום  כל  במשך  בתכל'ס, 
יצאו  הם  למעשה,  אך  יום,  באותו  דלק  הרבה-הרבה  שתה  הרכב 

שהם  השלם  ליום  יחסית  כלום  הספיקו  לא  הם  תסכול.  בהרגשת 
שרפו בישיבה ברכב.

יעד  ואת  התכנית  את  שינו  הם  שעה-שעה  חצי  כל  שקרה.  מה 
הנסיעה, הם התחילו לכיוון דרום, ואז אחרי חצי שעה, הציע מישהו 
בחכמה שזה לא שווה, ואם כבר הם נוסעים ברכב עדיף לנצל את 
ידען  טען  לשם,  הגיעו  כשכבר  הגולן,  בדרום  ולטייל  ההזדמנות 
לסיכומו  תכל'ס.  לצפת....  ולהיכנס  לחזור  עדיף  שכבר  מהחבורה 
של אותה הנסיעה מצאתי אותו אחרי מעריב מסתובב ולא מצליח 

להבין מה 'אוכל' אותו מבפנים.
היא;  האמת  אבל  המתסכלת,  הרגשתו  על  איתו  להזדהות  נסיתי 
בכלל  לו  היה  שלא  הסיפור.  את  בקטעו  קולו  את  המרצה  הגביה 
סיבה להיות מדוכדך, מילא אם הם היו מתכננים יעדים לאיפוא הם 
רוצים להגיע וליהנות, ומשהו בדרך היה מסתבך, אז הם היו צריכים 
במקרה  אך  לטובה',  ש'הכל  באמונה  לעצמם  ולהזכיר  להתחזק 
חשבו  למה  אז  להצלחה,  ויעד  תכנית  להם  היה  לא  בכלל  שלהם. 

שהם יצליחו?! 
יום  "כל  ל'שואל'.  המרצה  חזר  נקודות?  כמה  אצלך  לברר  -אפשר 

אתה חולם להיות עשיר?
-לא כל יום ממש. אבל בעיקרון זה חלום חיי.

- מה אתה עושה בגמר החלום על היותך עשיר? אתה מסתובב לצד 
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השני וממשיך לישון. הציע המרצה בציניות מה.
-רק מה אני יעשה, עדיין אין לי את המיליון הראשון להתחיל. הגיב 

השואל ברצינות.
לציבור; ברור שלפני  סיים המרצה בפנותו  גם לחלום.  -אז תפסיק 
יעד  הוא;  לזה  התנאי  אך  עשיר,  להיות  ולשאוף  לחלום  צריך  הכל 
הרבה  מול  כבר  ישבתי  עשירים.  נהיה  איך  מוגדרת  ותכנית  ברור 
אך  עשיר.  להיות  רוצה  אני  כמה  יודע  אתה  לי;  שטענו  אנשים 
כמו  הם  להם.  יש  ומעשית  הגיונית  תכנית  איזה  לשמוע  כשרציתי 
בלעו את לשונם. התשובה להרוויח בלוטו, הייתה אולי התשובה הכי 

הגיונית מצידם.
כך שהסוד הראשון בדרך להיות עשיר, המשיך המרצה למול הציבור 
בהמשך  מעשית.  ותכנית  הגיוני  יעד  לתכנן  פשוט  הוא  המרותק, 
נכון. יעד כללי, יעד שנתי, חצי  הסדנה נלמד איך לבנות את היעד 

שנתי. אך מה שברור. כדי להצליח חייבים קודם הכל, יעד ותכנית.

חורף ארוך לפנינו, שנה שלימה עומדת לפתחינו!
כל בחור רוצה להרגיש בסיום החורף/שנה שהוא ניצל את החודשים 
והוא התקדם בלימוד, הבנה וידיעת התורה. איך עושים את זה? יש 
הרבה פרטים בדרך להצלחה; חברותא שמתאים, קביעות ועקביות, 

סיכום ושינון כסדר, ועוד ועוד.
יעד  ולעצמנו  בעצמנו  להחליט  הוא;  הכל  לפני  הראשון  התנאי  אך 

בחורף/שנה  להספיק  עוד  רוצים  אנו  מה  מוגדרת.  ותכנית  ברור 
שלפנינו וכיצד אנו עושים זאת?!

הצלחה רבה

הכל בסדר? ניסיתי לדובבו, 
בתחילה ניסה להתחמק. 
ברוך השם, ברוך השם, 
כמו כולם מחכים לסיום 
החופש. אך הרגשתי שזה 
לא. לא רוצה לחפור לך, 
אבל אולי אוכל לסייע לך. 
ניסיתי עוד פעם אחת...

חייגו: 1-800-20-18-18
או בטל': 073-7078388

 צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב  

אנחנו
מחכים לך
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אני שתקתי, לא עניתי להם. לא עניתי לגאון הגדול רבי אליקים כהנא 
שליט"א ראש ישיבת 'שער הרחמים' על התהייה שלו, וגם לא לגאון 

הגדול רבי ברוך כהן שליט"א, ראש ישיבת 'שער הפרחים' על התהייה 
ההפוכה שלו. אבל בלב שלי אני יודע את האמת

הסיפור המיוחד של אליקים וברוך, על הישיבות של פעם, ומה זה מלמד אותנו 

יוחנן וסרמן

טלפונים  או  'נגנים'  על  איסור  שום  היה  לא  בישיבה,  אצלנו 
סלולאריים, גם לא היו שום כללים לגבי צבע הצעיף וסגנון הנעליים. 
של  הפעולה  שעות  לגבי  הגבלה  שום  היתה  לא  הפנימייה  בחדרי 

המזגן. עשינו חיים! 
גבולות.  חסרי  לבחורים  בישיבה  שלמדתי  חושבים  אתם  בטח 
ישיבה לבחורים שלא מסתדרים עם המסגרות  אולי איזה סוג של 

הרגילות... 
אבל לא. זאת היתה ישיבה סטנדרטית לחלוטין, אפילו אחת הטובות 

ביותר... 
אז למה באמת כל הדברים האלו לא נקבעו בתקנון מסודר על ידי 

הנהלת הישיבה? 
היה  מישהו  ואם  ה'נגנים',  את  המציאו  לא  עוד  שאז  בגלל  בעיקר 
מספר לנו שיש לו מכשיר טלפון שאפשר לטייל אתו ברחוב ולשוחח 
באמצעותו שיחה טלפונית בלי להתחבר לשום חוט או כבל כלשהו, 

היינו קושרים את ידיו ורגליו ושולחים אותו לאשפוז בכפייה. 
יודעים מה זה,  ההגבלות אצלנו היו על סוג ה'ווקמן'. אם אתם לא 

תשאלו את אבא והוא יסביר לכם. 
לא הגבילו אותנו בסגנון לבוש, כי לא היה דבר כזה 'סגנון לבוש'. לכל 
בחורי הישיבה היו בגדים זהים, בוודאי בישיבות החסידיות. המונח 
הישיבות  לעולם  חדר  לפחות  או  יותר,  מאוחר  הומצא  'מותגים', 

מאוחר יותר. 
הישיבה.  של  בפנימייה  לא  אבל  שלי,  בדור  היה  כן  כבר  מזגן  אה, 
נהנו  סגולה  יחידי  שרק  משהו  היה  זה  המדרש...  בבית  לא  אפילו 

ממנו באותן שנים. 
נו... אז מה אני רוצה לומר לכם בזה, שאני כבר קצת זקן ושהזקן שלי 

כבר ידע ימים כהים יותר? לא בדיוק. 

אליקים וברוך
איתי  שלמדו  חברים  שני  של  הסיפור  את  לכם  לספר  רוצה  אני 
וכדי  גם חלקים פחות חיוביים,  כולל  והסיפור הזה  בישיבה. מאחר 
בדויים.  בשמות  להם  קורא  אני  הרע,  בלשון  חלילה  להיכשל  שלא 
לאחד נקרא 'אליקים' ולשני נקרא 'ברוך'. כמו כן אני משנה פרטים 

נוספים, כדי לטשטש את הזהות שלהם. 

עם  גם  בחברותא  ללמוד  זכיתי  טובים,  מאוד  בחורים  היו  שניהם 
להשוות  אפילו  האפשרות  לי  היתה  וכך  ברוך,  עם  וגם  אליקים, 

ביניהם. 
של  בן  היה  אליקים  באו.  ממנו  ברקע  בעיקר  היה  ביניהם  ההבדל 
בעולם  הלמדנים  מגדולי  לאחד  נחשב  אביו  מפורסם,  ישיבה  ראש 
או  השני  הספר  את  הדפיס  אפילו  הוא  העת  באותה  הישיבות, 
שהיתה  החשיבות  ארשת  את  היום  עד  זוכר  ואני  שלו,  השלישי 
נסוכה על פניו של ברוך כשהוא הביא את הספר החדש של אבא 

שלו, וקבע לו מקום באוצר הספרים של הישיבה. 
לעומתו ברוך בא ממשפחה מאוד פשוטה. אבא שלו היה מתפרנס 
מתיקון אופניים ועגלות של תינוקות, ואמא שלו היתה עובדת ניקיון. 
כולנו הכרנו את הרקע של שניהם, אבל לא ייחסנו לזה חשיבות רבה. 
בישיבה,  הבחורים  מטובי  היו  שניהם  וברורים,  אהובים  היו  שניהם 
וזכו ליחס מכבד. אף אחד לא לעג לברוך חלילה וחס בגלל הרקע 
בגלל  המידה  על  יתר  באליקים  קינא  לא  אחד  ואף  שלו,  הפשוט 
כבוד  בכך  ראינו  ודווקא  הלב,  מכל  לו  פירגנו  שלו.  המכובד  הרקע 
דווקא  ללמוד  שלו  הבן  את  שולח  המפורסם  הישיבה  שראש  גדול 

בישיבה שלנו, מה שאומר שזאת באמת ישיבה מאוד טובה... 
סוף  ועד  מתחילה  הסדרים  בכל  לומדים  היו  ברוך,  וגם  אליקים  גם 
ללא הפסקה, כולל סדרי לימוד שקבעו לעצמם בשעות בין הסדרים. 
שניהם היו משקיעים מאוד בלימוד, מתאמצים וגם זוכים להצלחה 
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1-800-20-18-18
  אנחנו לעזרתך בכל ענין ונושא בדרכך לעלות מעלה מעלה.

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' לעזרתך בכל יום בשעות הערב

שיחת חינםבין השעות 7:30 ל- 10:30 בערב

עוד  להרוויח  ולהתאמץ,  להמשיך  מהם  מנעה  שלא  מאוד,  גדולה 
כמה דקות של לימוד, ולהרחיב ידיעות בתורה הקדושה. 

אבל היה ביניהם עוד הבדל קטן מאוד... היכולת לקבל! 
היה  ההבדל  עצמו,  משל  סברא  איזו  אומר  היה  שיעור  כשהמגיד 
זועק לשמים. ברוך היה מתייחס אליה ברצינות רבה. לפעמים הוא 
קיבל אותה בהסכמה ולפעמים טען כנגדה תוך שהוא מנסה להבין 

אותה לעומק. 

שווה בין שווים
לעומתו, אליקים היה מתייחס לסברות הללו בביטול. 'בסדר', המגיד 
שיעור אומר ככה, אנחנו לא חייבים לקבל את דעתו, זה בכלל לא 

משנה מה הוא חושב. אפשר להמשיך הלאה...". 
פשט  למד  רק  אלא  שלו,  דעתו  את  אמר  לא  שיעור  כשהמגיד  גם 
מי  שלו.  בהסברים  מפקפק  היה  תמיד  אליקים  הראשונים,  באחד 

אומר שזה מה שהתכוון אותו 'ראשון' לומר, אולי הכוונה אחרת. 
לברר,  ניסה  ברוך  שונה.  היתה  הגישה  אבל  שואל,  היה  ברוך  גם 
וניסה  רבה  ברצינות  שיעור  למגיד  התייחס  הוא  להבין.  להתעמק, 

להבין אותו, ואילו אליקים... 
כך היה לכל אורך התקופה בה למדנו יחד בישיבה. ברוך היה תמיד 
מנסה להבין כל סברא שאמרו לנו רבותינו הר"מים וראש הישיבה, 
בו  ומטיל ספק באופן  ואליקים לא היה מתלהב מהסברות שלהם, 

הבינו את דברי הראשונים. 
ברוך היה כותב את הסיכומים ולא ויתר על כל חידוד או תובנה של 
הכניס  לא  הוא  אבל  סיכומים,  כותב  היה  הוא  גם  ואליקים  הר"מ, 
זכה  לא  שלדעתו  מי  של  סברות'  ה'היימישע  את  שלו  בסיכומים 

להגיע ליכולת למדנית גבוהה מספיק. 
אני זוכר שבאותה התקופה, התפלאתי מאוד על אליקים למה הוא 
מזלזל ככה ברבני הישיבות. אפילו שאלתי אותו באחת הזדמנויות, 
מכובדת  לקריירה  צפוי  שהוא  יודע  והוא  שמאחר  לי  הסביר  והוא 
בעולם הישיבות כבנו של ראש ישיבה חשוב ונערץ וכבחור שנחשב 
לאחר  אחדות  שנים  יזכה  הוא  גם  בוודאי  בישיבה,  הטובים  לאחד 
שווה  הוא  ולכן  ישיבה,  כראש  ובהמשך  כר"מ  להתמנות  חתונתו 
יש  מבוגרים,  יותר  קצת  אומנם  הם  שלנו.  הישיבה  לרבני  מעמד 
להם קצת יותר ניסיון ואי אפשר לבטל אותם לגמרי, אבל הם בדיוק 
כמוהו, הם מגידי שיעורים וגם הוא עומד להיות מגיד שיעור ממש 

בקרוב... 

סיבה ותוצאה
זכינו להתחתן בשעה טובה, גם אני, גם אליקים  עברו שנים, כולנו 
וגם ברוך. אנחנו אפילו שומרים על קשר למרות שמאז כבר חלפו 

כשלושה עשורים, פלוס מינוס. 

אליקים אכן זכה לשם ולתהילה, כוכבו זרח בעולם הישיבות כר"מ 
צעיר ולמדן בעל שם. 'הבן של' התגלה כתלמיד חכם לא קטן בכלל, 

ואנחנו כולנו שמחנו בשמחתו. 
'בן בלי שם', הוא הצליח להשתחל לאיזה כולל  ברוך לעומתו היה 
מן  רגיל  כולל  אברך  ערב,  ועד  מבוקר  בשקידה  שם  ולמד  מכובד, 

השורה, בלי שום משרה, תואר או הדר. 
אחרי שנתיים, שמעתי מאליקים שהוא עובר לישיבה אחרת. לרגע 
חשבתי שהוא מאוד מבוקש ומישהו החליט לחטוף אותו מהישיבה 
בה  בישיבה  ש...  באוזני  אליקים  הודה  אז  אבל  לימד,  בה  הקודמת 
לעצמו  שימצא  שכדאי  לו  רמזו  שנתיים,  כבר  כר"מ  משמש  הוא 
מקום חדש, כדי שלא יצטרך לחדור לכולל כאחרון האברכים... אין 

להם משרה פנויה עבורו לשנה הבאה. 
כך הוא עבר מישיבה לישיבה, עד שלבסוף הצליח להתברג בישיבה 
הוא  איתי  מקיים  שהוא  בשיחות  אבל  ושנים,  ימים  לאורך  אחת 
מספר לי שהבחורים לא אוהבים לשמוע אותו. הם מעריכים אותו, 
הוא בהחלט נחשב ללמדן בקנה מידה, אבל משום מה, החידושים 
שלו לא זוכים למצוא חן בעיני הבחורים, הם לא אוהבים את הסגנון 

שלו ואת הצורה בה הוא מלמד... 
ומה קורה עם ברוך? ובכן, בכולל בו הוא לומד, יש גם אברך שאחיו 
מכהן כראש ישיבה מפורסם מאוד, ואותו אח 'שידך' בין החבר שלו 
אליקים ובין אחיו ראש הישיבה. בתוך זמן קצר, הפך ברוך, שאביו 
היה מתקן אופניים, לר"מ באחת הישיבות הטובות ביותר. הבחורים 
כל  את  בצמא  ושותים  שלו,  בשיעורים  נדחקים  אחריו,  מחזרים 

דבריו. 
גם עם ברוך אני משוחח מדי פעם. הוא לא מבין למה הבחורים כל 
גם  אני  מיוחדות,  כאלו  סברות  אומר  לא  "אני  אחריו.  רודפים  כך 
יוצאי דופן. אני בסך הכל כמו כל אברך  לא מחדש חידושים כאלו 
שלומד כבר שנים רבות בכולל, זוכה לומר את המהלך של הסוגיות 
בצורה חלקה, ולסכם אותן בצורה ברורה. למה הם כל כך מתלהבים 

מהשיעורים שלי? אין לי שום הסבר לזה?". 
אני שותק, לא עניתי להם. לא עניתי לגאון הגדול רבי אליקים כהנא 
לא  וגם  שלו,  התהייה  על  הרחמים'  'שער  ישיבת  ראש  שליט"א 
לגאון הגדול רבי ברוך כהן שליט"א, ראש ישיבת 'שער הפרחים' על 

התהייה ההפוכה שלו. 
אבל בלב שלי אני יודע את האמת. והאמת היא שכל אחד מהם זוכה 
לתלמידים שמשקפים בדיוק את האופן שבו הוא למד אצל רבותיו. 
אחד היה מכבד אותם ומעריץ אותם, שתה בצמא את דבריהם וזכה 
לצמוח למרביץ תורה גדול בעצמו, והשני, ובכן... אתם כבר מבינים 
לבד את ההמשך, וגם מבינים לבד, למה אני מספר לכם את הסיפור 

הזה, ואיזה מוסר השכל אנחנו צריכים להוציא ממנו. 
)כל השמות כאמור, בדויים(
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מתווכחים בסערה בדרכי הלימוד. האם צריכים להשקיע יותר ב... או 
להיפך צריך להתמקד בעיקר ב... וכך כשכבר ע"אני אומר לכם מה 

שהיצר הרע אומר" הגיב הראש ישיבה ברצינות, מול עיני התלמידים 
שכמעט יצאו מחוריהם למול התבטאות נחרצת שכזו. המשיך הרב מחייך 
לתלמידיו המחכים למצוא פיו לדעת ולהבין את הדרך הישרה שילכו בו. 

"היצר הרע משכנע ואומר, תמשיכו להתווכח. העיקר אל תלמדו."...

די לדיבורים!

הרה"ח אהרן כהן

הרב  לחדר  מחוץ  מחכה  מה,  בלחץ  רגליו  עם  הניע  יענקל  חיים 
שליט"א. קודמו לתור מאריך קצת מהרגיל. גם לי זה יארך לא קצת 

זמן, הרהר לעצמו, מזדהה עם היושב בפנים.
מחייך כהרגלו הורה לו הרב לשבת בשאלת הפתיחה הרגילה "מה 
נשמע" כשחיים יענקל שכל כך חיכה לרגע זו. מצא עצמו מבולבל 

במקצת, במה להתחיל.
היה זה הרב שבניסיונו וחכמתו ידע איך לעזור לו. אחר כמה שאלות 
נימוס והכוונה. הגיע חיים יענקל לעניין, בגוללו את מסכת חייו שלא 

מאירים לו פנים בפרט בעניין הפרנסה בה מתקשה הוא ביותר.
נראה היה בחוש שמטען רב של כאב לב ומפח נפש צבורים ושמורים 
בליבו. בקושי רב הצליח הרב להשחיל שאלה או בירור בניסיון להבין 

את המצב; מה כבר נעשה ובייחוד מה אפשר וצריך לעשות.
"לא. לא." התחיל שוב להתאונן, בספרו את סדר הגלגולים שעבר 

בדרך המפותלת והנכשלת להביא מחיה לביתו.
יגיע  ידו  שעל  מפורטת  תכנית  שהציע  פלוני  ליועץ  הלך  הוא 
שהבריקו  הרב  עיני  למול  הנחלה.  ואל  המנוחה  אל  בעזהשי"ת 
מיד  ל'הרגיע'  יענקל  חיים  הזדרז  הבעיה.  פתרון  על  במקצת 

שלמעשה לא יצא מזה שום דבר. 
אחר עבר לספר על המומחה לכלכלה שטען בתוקף להיפך מהיועץ 
הראשון. ובהמשך על יועץ אלמוני שבעצם צירף את שני התיאוריות 
יחד. "רק ש" סיים בדכדוך "תכל'ס, כולם עשו כסף על חשבוני, אך 

מצוקתי הלכה רק והחריפה."
את  שניצל  יענקל  לחיים  בשתיקה  והאזין  הרב  ישב  רב  בסבלנות 
צדק  לא  ההוא  למה  פעם.  אחר  פעם  ולבאר  להרחיב  ההזדמנות 
ולמה השני בכלל 'עבד עליו'. עד שלפתע עצרו הרב בעיניים חדות 

"מה אתה עושה לפרנסתך?"
שסיפרתי"  מה  כל  את  שמע  לא  הרב  "מה.  הגיב.  ומופתע,  המום 
בחיוך  קטעו  כשהרב  הגלגולים.  מגילת  את  שוב  להתחיל  בחשבו 
"את זה, הם עשו לפרנסתם." כשחיים יענקל מתחייך במבוכה, נזכר 

בהררי השטרות שהחליפו ידיים בסיום כל פגישה. כשהרב מחזירו 
לשאלתו "מה אתה עושה לפרנסתך?"

הבנה  המניבה  בצליפה  הרב  המשיך  מבינה,  הלא  השתיקה  למול 
מייעצים  שהם  ומה  לפרנסתם  עושים  שהיועצים  מה  כל  "ספרת 
לאנשים כסיוע וכעזר בהשתדלותם לפרנסתם." אך, המשיך הרב, 
פרנסה.  מביאים  לא  לבד,  ותכניות  "מדיבורים  בינתיים.  "לצערנו, 

צריך לעשות!"
קם  'למעשה'  על  בדגש  בנעימות  שהתארכה  שיחה  של  בסיומה 
חיים יענקל ממקומו מאושש ומחוזק, ידע שהרב עומד לימינו. אך 
בעיקר הבין וקלט את הרעיון. דיבורים ותכניות, מחשבות ורעיונות. 

הם טובים ומועילים. אך ורק בתנאי מראש. שעושים למעשה.
 איך אמר הרב "מדיבורים ותכניות, לא מתקדמים בכלום. 
צריך לעשות!"

לומדי הישיבות הקדושות חזרו לחבוש את ספסלי הישיבה. רובם 
סדרי  על  שומרים  בים-התלמוד,  כבר  ומשקועים  שקועים  ככולם 
הישיבות והוגים בלימוד התורה המשמחת לב אנוש. רבים מהם אף 
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בסדר  או  לימודם  על  וחזרה  בשינון  בין-הסדרים  בקודש  מוסיפים 
כאלו  ישנם  לצערנו  אך  הטהורה.  ליבם  נטיית  כפי  עצמי  לימוד 

שעסוקים עדיין בתכניות וחלומות...
לא נשאר אלא להזכיר לאלו שעדיין 'תקועים' בדרך אלו שעדיין לא 
הצליחו להחליט מתי ומה ילמדו וכדומה. את תשובת הרב הנכוחה 

שבעתיים לעניינו.
"מדיבורים ותכניות, לא מתקדמים בכלום. צריך לעשות!"

מה אומר ה'יצר הרע'?
דממה אחזה בשולחן הקטן. העיניים הורמו למעלה באימה ובכבוד 

לעבר הראש ישיבה.
היה זה חברותא שישבו מדי יום ביומו והגו בתורת השם בין כותלי 
הישיבה, את מקומם מצאו בין חשובי הבחורים בהתמדתם הנודעת. 

עתה תפסם רבם הדגול בקלקלתם.
באמצע הלימוד, מעניין לעניין, שלא מהמניין והעניין מצאו עצמם 
מתווכחים בסערה בדרכי הלימוד. האם צריכים להשקיע יותר ב... 
בעיצומה  עמדו  כשכבר  וכך  ב...  בעיקר  להתמקד  צריך  להיפך  או 
עצת  הוא  חברו  שדעת  בעוז  טען  אחד  כשכל  הוויכוח  של  ורתחה 
עצמם  מצאו  אז  או  האמת.  מדרך  להסיטם  הרוצה  בעצמו  היצר 

נבוכים כשלידם רבם העומד מעליהם.
רגעי דממה עברו עליהם בשקט וציפייה למחכה להם. כשהרב נתנם 

להבין. הוא מעוניין לשמוע על מה הוויכוח.
הלא  למשימה  אחד  התנדב  משמעותיות.  עיניים  קריצות  אחר 
"היה  ובהבנה  נעימה. אחר כחכוח חזור, מסר את הדברים בקצרה 
אחר  החלוקות,  השיטות  שתי  את  מפרט  כשהוא  ודברים"  דין  לנו 

סיים בחיוך נבוך "שנינו הגענו למסקנה, שמה שהשני אומר, זה מה 
שבעצם היצר הרע אומר."

"אני אומר לכם מה שהיצר הרע אומר" הגיב הראש ישיבה ברצינות, 
התבטאות  למול  מחוריהם  יצאו  שכמעט  התלמידים  עיני  מול 
פיו  למצוא  המחכים  לתלמידיו  מחייך  הרב  המשיך  שכזו.  נחרצת 
לדעת ולהבין את הדרך הישרה שילכו בו. "היצר הרע משכנע ואומר, 

תמשיכו להתווכח. העיקר אל תלמדו."

אחר קריצות עיניים 
משמעותיות. התנדב אחד 
למשימה הלא נעימה. 
אחר כחכוח חזור, מסר את 
הדברים בקצרה ובהבנה 
"היה לנו דין ודברים, 
שנינו הגענו למסקנה, 
שמה שהשני אומר, זה מה 
שבעצם היצר הרע אומר"...

רוצה להרגיש 
טעם בלימוד?
יש לנו בשורה 

בשבילך!
המוקד פעיל בימים א-ה, בין השעות 19:30-22:30

צוות מורחב של 'מוקד הישיבה' 

לעזרתך בכל ענין ונושא 

1800-20-18-18
או בטל' 073-7078388 * השיחה חינם
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"בשבת הקרובה אני מגיע הביתה לרגל שבת חופשה" הודיע מוישלה 
והבית נכנס למרקחה. ההורים נרגשים ביותר, לקראת המפגש הראשון 

עם בנם יקירם, בו הוא בוודאי ישתף אותם בחוויות מהישיבה וירווה 
אותם בנחת שתמלא להם את המצברים לתקופה נוספת. יום שישי מגיע. 

דפיקות נשמעים בדלת. הלב נרגש, מחסיר פעימה

איך תרגיש בשנת תת"ג?

הרה"ח דוד משי

השנה שנת תת"ג.
לישיבה,  בדרכו  מהוריו,  מוישלה  נפרד  ונשיקות  בתפילות  מלווה 
להתחיל ברגל ימין את זמן החורף. "מוישלה, תזכור להיות בקשר!" 

מזכירה לו אמא ומוישלה מהנהן בחיוב.
מתאר  לא  אתה  "אבא,  הערב.  באותו  עוד  הגיע  המיוחל  הטלפון 
לעצמך איזה חברותות טובים יש לי! האם שמעת על ראובן בנו של 
ר' זלמן? כן כן, הוא החברותא שלי בעיון, ולא תאמין – יוסל הבן של 

ר' אפרים, הינו החברותא שלי בבקיאות! אני ממש מאושר!"
האב ר' יענקל מתמוגג מנחת. אוח. כמה חיכה לזה, איזו נחת, איזה 

אושר, ברוך ד' מוישלה שלו מסתדר בישיבה מצוין.
עוברת לה תקופה נוספת. קצב הטלפונים המרוגשים יורד בהדרגה, 
התורה  על  שוקד  שלהם  מוישלה  בטח  דואגים.  לא  ההורים  אבל 
והבלתי  החמות  השלום  דרישות  חברתית.  בלהתאקלם  ועסוק 
פוסקות מן המשגיחים וצוות הישיבה על בנם המחונן והמצוין משה, 

רק חיזקו את השערתם.
שמחתו של ר' יענקל ניכרת על כל פניותיו, למן צאתו מוקדם בבוקר 
להביא טרף לביתו ועד לשעות הערב המאוחרות בהן מתיישב הוא 
לשיעור קבוע בדף גמרא. הוא מרגיש שנעשה צעיר בשנותיו, רגליו 
קלות עליו, ואילולא היה בוש, היה לבטח יוצא בריקוד סוער שיבטא 

את שמחתו הפנימית.

שבת חופשה
הודיע  חופשה"  שבת  לרגל  הביתה  מגיע  אני  הקרובה  "בשבת 
לקראת  ביותר,  נרגשים  ההורים  למרקחה.  נכנס  והבית  מוישלה 
המפגש הראשון עם בנם יקירם, בו הוא בוודאי ישתף אותם בחוויות 
מהישיבה וירווה אותם בנחת שתמלא להם את המצברים לתקופה 

נוספת.
יום שישי מגיע. דפיקות נשמעים בדלת. הלב נרגש, מחסיר פעימה, 
הוריו  פניו  את  מקדמים   - הבא!"  ברוך  "מוישלה,  כאן.  מוישלה 

המאושרים.
"איך היה?" - שואלים הם לאחר שהספיק לנשום מן הדרך.

"היה נחמד מאוד".
"ואיך הלימודים?"

"בסדר גמור"
"והחברים?"

"בסדר".
"וסתם ככה?"
"הכל בסדר".

נאמרו  בהם  הקפוא  והמבע  הקר  הצליל  אבל  טוב,  נשמע  התוכן 
הדברים, היה יותר ממחשיד.

"נו, בוא תשב תשתה משהו, תנוח קצת". אמא היתה בטוחה שעוגה 
טובה עם כוס שתיה קרה יפתחו את מוישלה שלה. אבל זה לא קרה. 

"אני קצת עייף" התנצל מוישלה.
מוישה הסתגר בחדרו, כמעט עד שבת.

במהלך השבת ניסו ההורים לגשש פה ושם ולנסות לפתוח בשיחה 
עם מוישלה, אבל זה האחרון היה כל הזמן עסוק ופטר אותם בכן 

ולא.
פנויה  דקה  "אפילו  לאבא,  אמא  פונה  שלנו?"  למוישה  קרה  "מה 

לשבת איתנו כבר אין לו."
כל  הועיל.  ללא  אך  הכאב,  את  להדחיק  ניסה  זאת,  לעומת  אבא, 

המשך מעמוד 1 | כ"ק אדמו"ר מתולדות משה שליט"א

המשך בעמוד 20
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המשך מעמוד 1 | כ"ק אדמו"ר מתולדות משה שליט"א

שהוא אכן יודע היטב ללמוד, ולכן כדאי שאכין לעצמי איזה סוגיא 
ידועה בש"ס, ונראה אם יש לו בקיאות גם ביתר המסכתות בש"ס, 
והוא – אבי המדוברת למד באותה עת את הסוגיא של 'חצי שיעור'... 
השבוע  למדתי  באומרו:  זו,  בסוגיא  עמו  לדבר  שהתחיל  הווה,  וכך 
סוגיא נאה זו, ואני כבר הופך בדעתי זה זמן ועידן, בטעם הדבר, למה 
חצי שיעור אסור, אי משום דחזי לאיצטרופי, או דילפינן מכל חלב 

לרבות חצי שיעור ]יומא עד.[ והנפקא מיניה ביניהם וכו' וכו', 
זו בשליטה  והתחיל לפלפל בסוגיא  פיו בחכמה,  והבחור פתח את 
מעוררת התפעלות, והלה יצא ליבו מרוב התרגשות, איך זה שבחור 
ובאיכות  בכמות  לשלוט  יכול  פלונית  סוגיא  בישיבה  כעת  שלומד 
ולישא וליתן בחוכמה גם בסוגיא אחרת כזקן ורגיל, והתפעל מאוד 
מגדלותו בתורה ובשיטות הראשונים, וכבר חשב שהוא ש"ס בחור... 
שהרי בעצם הוא לומד בכלל מסכת אחרת לגמרי... וכמובן ששידוך 

זה נגמר בכי טוב בשעה טובה ומוצלחת.
בנפלאות  והתבונן  הבחור  ישב  והצלצולים,  הרעש  ככלות  ואחרי 
זו  היא  ביגיעה עצומה  אז  בעיניו שהסוגיא שלמד  כי ראה  ה' עמו, 
בשבילנו,  גדול  השכל  מוסר  וזה  הצורך.  בשעת  לעזר  לו  שעמדה 
כל  בחוש  זה  את  רואים  שלא  אף  על  לריק,  הולך  אינו  דבר  ששום 
שום  ללא  יתברך  כבודו  למען  עושה  שהאדם  מצוה  ובפרט  פעם, 
ובלי שום טובת הנאה, שבכוחה לבקוע רקיעים,  חשבונות צדדים, 

והיא דבר נצחי שאינה בטלה לעולם.

"וזאת יש לדעת, שהעיקר הוא ההשקעה והרצון האמיתי להצליח 
בלימוד התורה, כעין מה שמעתי מפיו של ראש ישיבה בלוס אנג'לס 

סיפור נפלא.
"היה זה לפני שבנו בכורו נכנס לעול תורה ומצות, והוא נסע עם בנו 

לארץ ישראל לקבל ברכות מגדולי הדור. 
שאז  זצ"ל,  אלישיב  הגרי"ש  מרן  של  מדרשו  לבית  הגיע  "כאשר 
נעמדו  אז  ובדיוק  שנה,  ושתיים  מתשעים  ליותר  גילו  הוערך  כבר 
שם להתפלל תפילת מנחה, עמד בנו בחור הבר-מצוה על יד הרב, 

והתבונן בו איך הוא מתפלל שמונה עשרה. 
"לאחר התפילה סיפר לאביו, שהבחין כי בכל תפילת השמו"ע לא 
זז הרב אף כמלוא נימה, ואף לא שמע ממנו מאומה, אלא שכאשר 
פסע  בטרם  התפילה,  שבסוף  בתורתך'  ליבי  'פתח  למילים  הגיע 
על  המדברות  אלו  מילים  באמרו  לפתע  נתלהב  אז  רק  לאחוריו, 

לימוד התורה...
"אז הבנתי מה זה נקרא רצון אמיתי, השלים ראש הישיבה את דבריו", 
והפוך  ישר  כולו  הש"ס  כל  את  לדעת  שזכה  זה  גדול  יהודי  הרי  כי 
והאחרונים,  הראשונים  ספרי  כל  כולל  שו"ע,  חלקי  ד'  כל  עם  יחד 
ובקי נפלא בכל התורה כולה, עדיין עומד ומתחנן לה' שיפתח לבו 
בתורתו. הלא דבר הוא! ואכן כשרוצים באמת, אז בוודאי התפילות 

פועלות את חלקן".
הדבר  בחשיבות  התבוננות  ידי  על  החזק?  לרצון  מגיעים  "וכיצד 

אז  שבהם  החשיבות  את  יותר  האדם  שמשיג  מה  וכל  ובאמיתתם, 
התוצאות הם בהתאם וזאת על ידי התבוננות בחשיבותם, ואסביר 
את דברי על ידי עובדא נפלאה שגם זה נוגע רבות לבחורי הישיבות 

כאשר הם נמצאים בישיבות.
ולבחון  שם  תורה  בתלמוד  לבקר  התבקשתי  בחו"ל  פעם  "בהיותי 
את מצב התלמידים, סיפר לי אחד המחנכים כי לפני זמן מה העלה 
לחיות  ברצונו  שנים  כמה  אחד  כל  שיחשוב  תלמידיו  לפני  שאלה 

בעולם, ולמחרת יבואו עם תשובה... 
"ויהי למחרת אחרי שכל אחד השיב את תשובתו, אמר להם עצתי 
הוריכם,  את  שתכבדו  היא  ארוכים  לחיים  לזכות  לכם  הפשוטה 
כנאמר בתורה ]שמות כ יב[ כבד את אביך ואת אמך למען יאריכון 

ימיך.
"לא חלפו ימים מועטים וכמה מהורי התלמידים פנו אל אותו מלמד 
בזה אחר זה בתמיהה רבתי לאמר, כיצד הצלחת לחולל מהפיכה כה 
כבירה בביתנו, מהו הסוד שעל ידו גרמת שבננו יכבד אותנו במידה 
ניתן לעזור  מרובה כאשר כל העת הוא מבקש ומשתוקק מה עוד 
בבית. אכן, חכמתו עמדה לו בזה שהציע לפניהם מצוה זאת בצורה 
ולאחר  והתשוקה,  הסקרנות  את  בקרבתם  שעוררה  שאלה  של 

שקיבלו התשובה התעוררו לקיימה בהידור וברצון. 
"בדרך זו ביארתי ]שפת חיים א פז[ הכוונה בדברי המדרש ]ויקרא 
רבה טז ב[ מעשה ברוכל אחד שהיה מחזר בעיירות שהיו סמוכות 
לציפורי והיה מכריז ואומר מאן בעי למזבן סם חיים אודקין עליה, 
שמעיה  תורה[  ולמד  ]ישב  בתורקליניה  ופשט  יתיב  הוה  ינאי  ר' 
תהלים  ספר  לו  הוציא  לגביה  סליק   .... חיים  סם  בעי  מאן  דמכריז 
הראה לו פסוק מי האיש החפץ חיים, מה כתיב בתריה נצור לשונך 
מרע סור מרע ועשה טוב, א"ר ינאי אף שלמה מכריז ואומר ]משלי 
כא כג[ שומר פיו ולשונו שומר מצרות נפשו, א"ר ינאי כל ימי הייתי 
קורא הפסוק הזה ולא הייתי יודע היכן הוא פשוט, עד שבא רוכל זה 

והודיעו מי האיש החפץ חיים.
וכי לא  ינאי בהכרזתו של הרוכל  לו לרבי  "והקשו בזה מה נתחדש 
ידע פשוטו של מקרא בתהילים, אלא הביאור שרבי ינאי ראה חכמה 
ידי ששאל תחילה מאן בעי  גדולה בהנהגת הרוכל, שעל  ופיקחות 
והשתוקקו לדעת מהו  חיי התלקטו אליו אנשים רבים, שהתפלאו 
אותו סם החיים, עד שאחר כך כששמעו התשובה הפשוטה נקלט 
היטב הדבר בליבם וקיבלוהו למעשה. רואים אנו איך שתפיסת דבר 

האמת מביא את האדם לעשותו עם כל הברע'ן והמרץ.

הרה"ק מראפשיץ ראה יהודי אחד שבוכה בעת אמירת 'אהבה רבה' 
כמבקש "ותן בלבנו בינה להבין ולהשכיל". בא הרבי עם גמרא פתוחה 
מסכים!!!  הוא  פעלת!  כבר  הקב"ה  "אצל  לו  ואמר  אחד,  אותו  אל 

אבל עכשיו צריכים גם ללמוד... תתחיל ללמוד ואז תצליח".
אנחנו חייבים לנטוע בליבנו המסר הזה כי ההצלחה מגיע אחרי קושי 
ידי  על  נעשה  שיהיה  סוג  באיזה  האדם  הצלחת  סוגי  כל  ועבודה. 
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המשך מעמוד 3 | הגאון רבי אהרן מרדכי גרין שליט"א

המשך מעמוד 18 | הרה"ח דוד משי

רצינות העבודה כמו שכתוב בזוהר הק' היצר נקרא 'חינם' הוא מגיע 
אליך עד הבית להציע את סחורתו ואינך צריך אפי' לשלם לו.... אבל 
לקנות רוחניות- קדושה ויראת שמים - את זה אפשר לקנות רק על 

ידי יגיעה ומסירות.
יש תופעה אצל בחורים שאומרים לעצמם אם היה לי זה או זה הייתי 
ואני  ובעיות  לי הרבה דאגות  יש  יכול להתעמק בתורה, אבל כעת 
לא יכול ללמוד במצב הזה. על זה אמרו חז"ל "אל תאמר כשאפנה 

אשנה". 

מביתו  ברח  מצוה  בר  בגיל  שבהיותו  מהגדולים  אחד  אמר 
מהקומוניסטים מרוסיה, וכך הלך שנים בגלות בעירום ובחוסר כל, 
במקום שישן בלילה אחד לא ישן בלילה שני, שהיה לו בעצם תעודת 
בכל  אבל  שעברו,  משנים  עליו  שעבר  ממה  התורה  מלימוד  פטור 
זאת היה נשאר עם הארץ, ואדרבה התורה שנקנתה לו באף עמדה 
לו, כמו כן יש המתלוננים שאינם מרגישים סיפוק בלימוד, התשובה 
היא שאכן תחילתו קשה אבל סופו מתוק, וכדברי הגמ' אין התורה 

נקנית אלא במי שממית עצמו עליה.

זצ"ל, היה שוקע בתלמודו ועל פניו שפוכה נהרה, והיה נראה כמו מי 
שלא חסר לו ימיו דבר. 

ממיטתו  וקם  בלילה  מתעורר  כשהיה  שתמיד  ואמר,  הרבי  "הוסיף 
לשתות כוס מים וכדו', היה רואה את אביו הרבי זצ"ל, כשהוא שקוע 
שלו,  הקבוע  המראה  היה  כזה  ושמחה.  חיות  מתוך  ולומד  בגמרא 

כשהוא יושב על יד הגמרא ולומד בחשק רב. 
בספרי  מעיין  היה  ואף  העיון,  בלימוד  רבות  משקיע  היה  "למעשה 
הראשונים והאחרונים, וגם בספרי אחרוני האחרונים היה מעיין כסדר. 
בנסיעות ארוכות, כשנסע מבני ברק לצפת ובכיוון ההפוך, הוא היה 
מבקש מהנהג להכניס לטייפ של הרכב את הקלטת שהיה מביא עמו, 
בדרך כלל היו אלו קלטות עם שיעורים מוקלטים של הגאון הגדול רבי 

אשר אריאלי יבלחט"א, שהרבי מאוד אהב לשמוע אותם בדרכים. 
"אבל לצד הלימוד בעיון, היו לו לא מעט סדרי לימוד בבקיאות. היו 

תקופות שעקבו אחריו וראו שהוא לומד שבע דפי גמרא ביום. 
מלווה  לסעודות  רבות  פעמים  מגיע  היה  שליט"א  מאקווא  "גאב"ד 
מלכה אצל הרבי, וגם בהזדמנויות רבות אחרות. באחת הפעמים הוא 
שאל את הרבי שאלה ישירה: האם הרבי סיים כבר את כל הש"ס??? 

"הרבי התחמק מלענות תשובה. הוא היה מומחה גדול בהתחמקויות, 
והיה ממש ערום בדעת להתחמק מכל דבר שיש בו חשש של לשון 

הזאת,  השאלה  על  מלענות  התחמק  הפעם  וגם  וכדו',  חלילה  הרע 
בענוותנותו הרבה.

"אבל האדמו"ר ממאקווא לא ויתר. הוא שאל את הרבי שוב, אם הוא 
סיים את הש"ס... 

"ענה לו הרבי בטון מהוסס כביכול הוא לא בטוח בדבריו: "אני חושב 
שפעם אחת סיימתי את הש"ס...".

ביטוי  לידי  באה  התורה,  בעסק  שלו  המופלאה  השקיעות  "ואכן 
בהנהגותיו. אנחנו בלעלוב ידענו, שמי שמתבונן בהנהגותיו של הרבי, 
כל  בהלכה,  שכתוב  כמו  בדיוק  התנהג  הוא  הלכה.  כך  ידי  על  לומד 
או  לתפילה,  ניגש  היה  בה  הצורה  ההלכה,  פי  על  היתה  שלו  פעולה 
את  וסידר  הגביע  את  החזיק  בו  האופן  אחר,  עניין  לכל  או  לסעודה 
החלות וניגב את הידיים ועוד ועוד, כל מעשיו היו על פי תורה ועל פי 
ההלכה הצרופה, ולא היתה שום תנועה שהיתה שלא כהלכה חלילה, 
ובכל זאת היה מצניע את ידיעותיו בתורה בצורה מעוררת השתאות, 
ובכל פעם היה שואל את הסובבים אותו איך צריך לנהוג ואם מותר 

לעשות כך וכך, כאילו אינו יודע דבר וחצי דבר. 
"נקווה שאכן יהיו הדברים האלו לזכות ושיפעלו את פעולתם, והלוואי 
שנזכה להידבק בדרכיו ולהגיע לקצה קצהו של אהבת התורה שהיתה 

יוקדת בקרבו בכל עת. וזכותו תגן עלינו ועל כל ישראל אמן". 

לו  שיביא  והנחת  הישיבה  מן  בנו  לחזרת  בקשר  שטווה  הציפיות 
התמוססו באוויר. 

בתת הכרתו חש הוא כי את התסריט הזה כבר חווה בעבר הרחוק, 
אבל לשם שינוי - אז עמד מצדו האחר של המתרס.

תמונות  נשכחות,  תמונות  לפתע  ועולים  צפים  זכרונו  מעמקי 
המזכירות מאוד את המצב הנוכחי עם מוישלה שלו.

זה היה - אם אינו טועה בשנת תשפ"ג, אז חזר מהישיבה גדולה אחרי 
התרעמו  שהוריו  איך  במעומעם  הוא  זוכר  לימודים.  של  שנה  חצי 

עליו באותה עת.
הוא נזכר איך בשעתו עניינו אותו למשל חבילת העלונים יותר מכל 

דבר אחר, בזמן שהוריו שלו רצו לנהל אתו שיחה כלשהי.
זהו זה. ישנו כאן, אפוא, סגירת מעגל, והגורל ללא ספק מתנקם בו.

הוא חש ברע. כוס מים שמישהו דאג להביא לו, מחזיר אמנם מעט 
כבדים,  אשם  רגשי  העמוס  ליבו  אך  החיוורים  ללחייו  הצבע  את 

ממשיך לרבוץ על מצפונו ולהציק לו מאוד.
'למה עשיתי זאת להוריי היקרים? מה רע עשו לי שכך גמלתי להם?'
'איך אני מבקש ממוישלה שלי להתנהג אלי בצורה מכובדת, בעוד 

שהתנהגותי אל הוריי היתה לוקה בחסר?'

וייקץ והנה חלום
יענקל מתעורר משנת צהריים עמוקה. הכל היה נראה כל כך אמיתי. 
והנה  "תשפ"ג",  השנה  מתנוססת  שמולו  השנה  לוח  על  הנה,  אבל 

הוא נמצא כרגע בחדרו שבישיבה ומוישלה כמובן עוד לא נולד... 
אז אפשר עוד לתקן!...
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מי שיושב קבוע אינו רק מבקר ומי שרק מבקר אינו יושב בקביעות, אלא 
דוד המלך מבקש שגם הלימוד הסדיר שלו בבית השם יהיה בבחינת 
ביקור: "לכן אני אומר למיילך לא להפסיק להתפלל שההתחדשות 
לא תיגמר, אם זה מה שדוד המלך עשה, כנראה שזאת הדרך הטובה 

ביותר...".  

הבחור הצדיק ישראל פורייס עונה בנחרצות: "הכל תלוי בך! למה 
אתה לומד? האם בשביל ה'מצב' או כדי ללמוד את תורת השם ורצון 

הבורא?". 

הבחורים הנפלאים שלמה שניידר  וירחמיאל גודמן מייעצים למיילך 
שיסתכל על כל שבוע וכל יום כמשהו נפרד, ולא על כל הזמן כחטיבה 
אחת. הבחור הצדיק אליהו פרנק ממליץ "אל תיקח על עצמך יותר מידי 
דברים בתחילת הזמן! קח לך נושא אחד שאיתו אתה הולך עד הסוף, 

ויהיה לך הרבה יותר קל". 

הבחור הצדיק אריה ברנט אומר שבעלון הקודם פורסם הענין של 
תפילה ב'והערב נא'. "אני בא להגיד למיילך שזה בדוק ומנוסה, אני 
בתחילה זלזלתי בעצה הזו לצערי, אבל לאחר ניסיון זה מוכח התשובה 

לכל השאלות בנושא". 

האברך הרב נח שוטלנד טוען שהכל תלוי בחברותא. "קח לך חברותא 

שהלימוד שלא לא משתנה עם המצב הסובב אותו, ויחד עם הרצון שלך, 
אני בטוח שתצליחו". הבחור החשוב שלמה לייב הלברשטאם מציין 
שהרבה מההצלחה תלויה במיקום בביהמ"ד. "כשאתה יושב במקום 
שיש קול תורה", הוא מציין, "אז לא משנה אם זה תחילת זמן או סוף 

זמן...". 

תלפיות', הקרינו המארגנים שקופיות של תכנית 

בנין הישיבה. לצורך כך כיבו את כל האורות 

באולם, כדי שהנוכחים יוכלו לראות בבירור את 

השקופיות. 

סיפר הרה"ח רבי מנחם זייבלד שאחר 

המסיבה שמע שחתנו של הרב מטשעבין, הרב 

שלמה גולדשטוף ז"ל, שאל אותו אם ראה את 

השקופיות. התפלא הרב מטשעבין ואמר שלא 

ראה כלום. שאלו ר' שלמה: "האם ה'שווער' לא 

ראה שכיבו את האורות?!" השיב רבינו: "ראיתי 

שכיבו האורות, אז שיננתי כמה דפי גמרא בעל 

פה!" 

גם כשעסק בענייני דעלמא   
היה שקוע בתלמודו 

הגה"צ רבי ברוך שמעון שניאורסון זצ"ל ראש 
ישיבת טשעבין, היה אומר תמיד לבני הישיבה: 
"החושבים אתם שחותני ]הגאון המובהק גאב"ד 
טשעבין זי"ע[ נולד 'טשעבינ'ער רב? הוא עמל 
ועמל, עמל בתורה, עמל במידות טובות, עמל 

בקנייני קדושה, וכך הגיע למדריגתו הגדולה". 

כמו"כ היה מספר להם שראה עד כמה היה 
שקוע תמיד בתלמודו: בעת שחותנו הק' ישב 
ולמד או שכתב דברי תורה, היו לפעמים נכנסים 
אליו אנשים עם שאלות הלכתיות או שבאו 
אורחים לבקרו, והיה מקבל את כולם בסבר פנים 
יפות. היו פעמים שדיבר בכמה עניינים עם כמה 
בני אדם, והנה, ברגע שיצאו האנשים מחדרו, 

חזר בדיוק לאותה מילה שבה עסק בתוספות או 
בכתיבת דברי תורה בהמשך רצף הכתיבה, מבלי 
שיקח לו זמן לשוב לנושא. וכאשר הגיע אליו נושא 
סבוך שהטריד את מנוחת נפשו, עד שהיה קשה לו 

לחזור ללימודו, הצטער על כך מאד. 

כך מעידים גם התלמידים מכל התקופות, 
שהיה ניכר עליו תמיד שהינו שקוע בלימוד בכל 
עת, וגם כשהיה עוסק בענייני דעלמא ניכר היה 
עליו שהוא שקוע בתלמודו. הם סיפרו שראו זאת 
בחוש כאשר היה יושב ושקוע בתלמודו, היות 
שביתו היה תל תלפיות לתלמידי הישיבה ולתושבי 
העיירה, ופעמים נאלצו להפריעו מתלמודו ותמיד 
כשיצא השואל לא עבר רגע כמימרא, וכבר שקע 

שוב באותו מקום שאחז בלימודו. 

)"שר התורה"( 

המשך מעמוד 6

לקט מיוחד על אהבת התורה של צדיקי הדורות

להלן שמות הזוכים בהגרלה בין המשיבים והמייעצים: 

זוכים בהגרלה עלון -7 חודש חשוון

ב'ספר המפתח' זכו הבחורים החשובים
יוסף קליין // ישיבת בעלזא

יואל וולס // ישיבת סלבודקה     

שלום כהן // ישיבת בית שמואל

ישראל פורייס // ישיבת מכנובקה             

יוסף י. פרידמן // ישיבת אמשינוב                

שלמה שניידר // ישיבת גרודנא

ירחמיאל גודמן // ישיבת עטרת ישראל         

אלימלך טרבלו // ישיבת קרלין

רפאל הכנעני // ישיבת בית שמעיה         

יצחק פרידמן // ישיבת אוהל יוסף             

בסט משנה ברורה 'דרשו' זכה הבחור החשוב
אליעזר מילונבסקי // ישיבת סלבודקה

שימו לב: הבחורים ששמותיהם עלו בהגרלה מתבקשים ליצור קשר עם 'מוקד הגישמאק' 

בטלפון 1800-20-18-17, מדי ערב בין השעות 19:30-22:30, כדי לתאם את פרטי השליחה
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הופתענו מאוד מכמות התגובות, שהגיעו למאות 
רבות, ומיילך היה צריך לפנות הרבה מאוד זמן כדי 

להקשיב לכל התשובות. לכן לא נוכל להביא לכאן את 
כל התשובות, כי לשם כך נצטרך להדפיס ספר מיוחד

בעלון הקודם של התפרסם, ביקש מיילך בלומנשטריך שתעזרו לו 
להמשיך את ה'פרישקייט' – אווירת ההתחדשות, במשך כל ימות השנה. 
בלומנשטריך אמר אז שהוא חושש שאחרי שיעברו שבועיים או שלושה 
שבועות, הוא כבר יאבד את תחושת ההתחדשות ויהיה לו מאוד קשה 

ללמוד. 

הבחורים החשובים השיבו תשובות מעניינות ומגוונות. אנחנו חייבים 
להודות שהופתענו מאוד מכמות התגובות, שהגיעו למאות רבות, ומיילך 
היה צריך לפנות הרבה מאוד זמן כדי להקשיב לכל התשובות. לכן לא 
נוכל להביא לכאן את כל התשובות, כי לשם כך נצטרך להדפיס ספר 

מיוחד.

במקום זאת אנחנו מביאים את עיקרי התשובות, ומתנצלים מראש 
בפני מאות הבחורים ששלחו תשובות ולא יזכו לראותן מודפסות בגיליון 

זה. 

ועכשיו לתשובות: הבחור החשוב יעקב קוט מישיבת בעלזא 
מיעץ למיילך: "תתנתק מהמצב סביבך, תיכנס לעולם הלימוד שלך, 
ובטוחני שלא ישפיעו עליך עניני סוף או תחילת הזמן". הבחור הידען 
שלמה אייזנשטיין מביא שמבואר ב'ספר הישר' שכל דבר שמתחילים 
עם חשק לדבר, אחרי זמן מסוים החשק יורד וזה נקרא 'ימי השנאה', 
אולם כעבור תקופה מתעורר החשק בחזרה ביתר שאת. ועל זה הדרך 
בדיוק אומר הבחור הנפלא אליעזר בעק כשמיילך מגיע לתחילת זמן עם 
השאיפות הגדולות, כדאי שייקח בחשבון שיתכן ויהיו ימים שלא יהיה לו 
חשק וגישמאק והוא יצטרך להתגבר על עצמו. "אם יקח את זה מראש 

בחשבון יהיה לו הרבה יותר קל", הוא מבטיח.  

הבחור החפץ העילום שמו מייעץ: "קח לעצמך מסכת צדדית 
ותשקיע בה בתחילת זמן כשעוד יש לך חשק, ובהמשך כשהחשק ירד 
הבט אחורה ותראה מה הספקת... הסיפוק הזה ייתן לך חשק להמשיך 
הלאה. אנחנו כמובן מדגישים שהבחור החפץ בעילום שמו בוודאי לא 
התכוון שמיילך ילמד מסכת צדדית בזמן הסדרים חלילה וחלילה, כי 
אי אפשר לגדול בתורה מבלי לציית לכללי הישיבה וללמוד את מה 

שדורשת הישיבה ללמוד! 

הבחור התלמיד חכם צבי הלפרין מישיבת 'חמד' אומר: "שמור 
לעצמך חיזוקים שאתה רואה בספרי מוסר בדיוק לזמנים כאלו שהחשק 

והגישמאק לא תופסים אותך". 

אברך מאשדוד ממשיל את תחילת הזמן לקומקום מים רותחים 
שמחממים בערב שבת ונשאר חם לכל השבת... "מי ש'מרתיח' את 

עצמו היטב בתחילת נזמן ישאר 'חם' למשך כל הזמן", הוא מצהיר.

הבחור הצדיק חיים ערבליך מיעץ לעשות משהו מעניין, מניסיונו: 
"קח לך בתחילת הזמן דף, בו תרשום את כל התענוגים הרוחניים שהיו 
לך כתוצאה מהלימוד בתחילת הזמן, ובעת משבר תרפרף עליו, זה ייתן 
לך המון כח". מוסיף הבחור השקדן שמעון דיין מישיבת 'חזון עובדיה':   
אתה שומע משהו ממישהו שחיזק אותך? תרשום! זה יבוא לך לשימוש 
בשעות מאתגרות שאין לך כ"כ חשק ללמוד". רעיון דומה אומר גם 

הבחור הלמדן חיים לוי מישיבת סלונים: "תפוס איזה ספר מוסר או 
חסידות שנתן לך אי פעם חיזוק, ותפתח אותו מיד כשהברען של תחילת 

הזמן מתחיל לשקוע". 

הבחור המתמיד יוסף אביטן מישיבת פונוביז מציע למיילך: "קח 
לך איש צוות שיש לו השפעה עליך ותתייעץ אתו כאחד שמכיר את 
חולשתך, מה לעשות במצבים האלו". הבחור העמקן אליעזר מלינובסקי 
מישיבת סלבודקה מבאר בשם המשגיח הגר"א פולק באופן נפלא ש"כל 
הענין של החשק שהולך לאיבוד באמצע הזמן מגיע משכחה... כלומר 
הבחור פשוט שכח מה מטרתו ולמה הגיע לישיבה. בתחילת זמן הוא 
זוכר היטב, ולכן קל לו. בהמשך הוא שוכח וזה נהיה יותר קשה. ולכן 
העצה המעשית הינה לשבת כל יום יום כמה דקות ולחשוב מה מטרת 

עצם בואי למקום תורה".

הבחורים החשובים יוסף קליין ואהרן רוטנברג אומרים שמיילך צריך 
לחזור על הלימוד כל הזמן, "הסיפוק נותן חשק להמשיך הלאה", וכן 
הבחור הלמדן יהונתן מרמור אומר: "מי שאוהב ללמוד בעיון שיתישב 

על סוגיא בעיון וכך יוכל להמשיך את החשק לימים ארוכים". 

הבחור הנפםלא יואל וולס: "שמיילך ישנה תוך כדי הלימוד את צורת 
הלימוד שהיה רגיל בה. לדוגמה יתמקד יותר בהלכה למעשה וכדומה, זה 

נותן התחדשות גם כשהוא כבר נמצא 'עמוק באמצע הזמן'". 

הבחור התלמיד חכם שלום כהן ממליץ: "תסכם לעציך היטב את מה 
שאתה לומד, העוצמה של הסיפוק פשוט גורמת לא לרצות להפסיק" 
אברך ממודיעין עלית מייעץ למיילך להבין היטב את מטרתו ומטרת 
בואו להיכל התורה, ולהציב לעצמו יעד היכן רוצה לסיים את הזמן מה 
הוא רוצה לקחת והמטרה הזו הודפת את כל החולשות העתידות לבוא 

עליו באמצע הזמן". 

הבחור הצדיק יצחק בידרמן אומר שזה הפירוש בתהילים שדוד 
המלך מבקש שיהיה "שבתי בבית השם"... "ולבקר בהיכלו", שלכאורה 
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מהשמים אור רוחני עצום ונפלא. לכן משה רבינו 
נטה ידו על השמים, כי האור הזה הוא אור שמימי 
עליון שירד ארצה. המצריים הרשעים סבלו ממנו, 
הוא החשיך את עיניהם, כי חוש הטעם הרוחני 
שלהם מעוות לחלוטין, ואילו בני ישראל נהנו 
מהאור הנפלא הזה, "ולכל בני ישראל היה אור 

במושבותם".

לאחר מכן, זכו לקריעת ים סוף, הגיעו 
למדרגות נפלאות, אבל אחרי קריעת ים סוף 
בני ישראל ירדו במדרגה, כשהם נטלו מביזת 
הים, והיה להם קשה לעזוב את הביזה הזאת, עד 
שהתורה אומרת 'ויסע משה את בני ישראל', היה 

צריך לנתק אותם בכח מהביזה. 

העיסוק בעניינים הגשמיים, הרחיק אותם 
מהתורה הקדושה, ולכן הם הלכו שלושת ימים 
במדבר ולא מצאו מים, ודורשים חז"ל, אין מים 
אלא תורה. שלושה ימים הם לא עסקו בתורה, 
עד שהתורה הפכה להיות מרה בפיהם, ולא יכלו 
לשתות מים ממרה כי מרים הם... מי מר? לא 
המים מרים. אלא 'הם!', בני ישראל עצמם היו 
מרים, חוש הטעם שלהם נפגם, כי הם לא עסקו 

בתורה שלושה ימים... 

שמעתי שמספרים שפעם בא יהודי לגדול 
בישראל והלין באוזניו שכתוב שהתורה מתוקה 
מדבש, ואילו הוא מרגיש שהתורה מרה בפיו. 
השיב לו אותו גדול בישראל, שאדם שיש לו 
פצעים בפה, הדבש צורב בפצעים וכואב, הוא 
מתקשה לאכול דבש דווקא בגלל המתיקות שלו. 
"אם התורה לא מתוקה בפיך", אמר לו אותו גדול, 

"כנראה שיש לך פצעים בפה...". 

אותו הדבר לעניינו, בני ישראל באו למרה, 
כשהפה שלהם היה מלא בפצעים קשים ונוראים. 

שלושה ימים הם לא עסקו בתורה. 

כמובן זה המקום להדגיש שמדובר בדור 
המדבר, דור דעה, יהודים שדרגתם היתה עצומה 
ונוראה, שלושה ימים קודם לכן אפילו השפחות 
שביניהם זכו לראות מה שלא ראה יחזקאל בן 
בוזי, וכמובן שאנחנו בכלל לא מבינים שום דבר 
במדרגות הרוחניות שלהם, אבל תורה היא וללמוד 
אנחנו צריכים, ולכן אנחנו רק חוזרים על מה 

שאמרו רבותינו בעניינים אלו. 

המשך הכתובים: "ויורהו ה' עץ וישלך אל 

המים וימתקו המים", ומבארים צדיקים, הגם 
שב'תולדות' עצמו הוא לא כותב את הפשט הזה 
במילים אלו, אבל זה המשך תוכן דבריו, שהקב"ה 
הראה למשה רבינו עצה, מה עושים כש'לא יכלו 
לשתות מים?', מה עושים כש'מרים הם'??? 
"וישלך אל המים", זה הפתרון, להתחיל ללמוד, 

עד שמגיעים לדרגה של "וימתקו המים". 

כמו שכותב רש"י הקדוש, "אם תקבלו עליכם, 
מכאן ואילך יערב לכם". כשעוסקים בתורה, עצם 
הלימוד מזכך את הנשמה ומחזיר לה את התיאבון 

הבריא לדברי תורה. 

בהמשך מבאר ה'תולדות' לפי זה גם את 
השאלות הנוספות שהבאנו. כל המכה אשר שמתי 
במצרים, היא מכת חושך, לא אשים עליך, אם 
אתה שמוע תשמע בקול ה', ותעסוק בתורה וכו', 
ממילא מכת חשך לא תפגע בך, כי כשירד אור 
רוחני גדול משמים, אתה תרגיש 'ולכל בני ישראל 
היה אור במושבותם', כי תזכה לכך ש"אני ה'" , 
כשתרגיש את אור ה', הוא יהיה בבחינת "רופאיך", 
הוא יביא לך רפואה, כמו הצדיקים שמתרפאים 

מאור החמה, כנ"ל. 

אומרים ומפרטים את הסברא שבדבר, ויש אחרים 
)שהולכים בדרך הפוך( שמתחילים מיד בסברות 
העמוקים שבדבר, ואח"כ מפרשים שזה מדויק 
ביותר עפ"ז למה רש"י כותב בלשונו כך וכך, וכן 

מבואר לשון הגמ' בלשון הזה דווקא.

)מפי השמועה שמעתי שזהו ההבדל בין דרך 
הלימוד של ר' נחום לבין ר' שמואל, שר' נחום 
מדייק היטב ברש"י מה שכתוב כאן, ואח"כ מביא 
ג' צדדים: או שלפי זה מבינים היטב את הסברא כך 
או כך, או שלפ"ז צריך לומר בסברא כזאת וכזאת, 
או שצריכים להדחק ולאוקים כך או כך, ואילו ר' 
שמואל מפרש להיפך שמפרש בסוגיא לכאן או 
לכאן בסברא ובשכליות ע"פ לומדע'ס, ועפ"ז 
מביא ג' צדדים: או שזה נכנס כ"כ טוב בדברי 
רש"י היטב הדק ומבינים למה הוצרך לחלק בדין 
זה וזה, או שצריך לומר שרש"י התכוון לסברא זו, 
או שצריך להדחיק ולומר כזאת וכזאת לזה יש ג' 
אופנים בלשון הגמ' ולאחד יש ג' אופנים בסברת 
הגמ'[ ושניהם דברים נכונים הם, ושניהם דרכי 
לימוד אמיתים, ובסופו של דבר צריכים לשניהם.(

וצריך כל בחור הלומד בישיבה לדעת 
שהיצה"ר אוהב בכל מאודו את הבחורים 
שאומרים על המג"ש שהוא אינו יודע לומר 

שיעורים, או שאינו מלמד על פי דרך הלימוד 
האמיתית, או ש"אני צריך ללמוד בדרך שונה", 
ואחר כך כשמגיעים למג"ש שלומד בדרך האחרת, 
אז ישנם תירוצים להיפך למה צריך ללמוד כך כמו 

אצל המגיד שיעור הקודם וכו'. 

אבל האמת היא שצריך ללמוד את שניהם, גם 
בדרך זו וגם בזרך זו, ושיהא עשה לך רב בשלמות 
כראוי, להיות שקוע בתוך זה ולעמול בזה מעצמו, 
ולקבל ג"כ מהרב, רק כך מתעלים ורק כך מגיעים 

אל ההשגה הנכונה.

וכמו"כ בענין דרך הלימוד אשר בחורים 
חפצים לדעת הדרך להגיע להבנת התורה כראוי 
- שראשית כל דבר צריך להשתקע בישיבה שזהו 
הקפיצה לים התלמוד, ופירושה של "להשתקע 
בישיבה" היינו להיות בן ישיבה בכל מהותו שזה 
כולל - תפילת שחרית בישיבה, וכל הסדרים 
בישיבה, וגם סדר שלישי... וכשעומדים שקוע 
באופן כזה אז אפשר להתחיל לילך עפ"י דרכם 

של הראשונים והאחרונים, ומגידי השיעורים.

ולכן כל אחד יכול להגיע לטעם ומתיקות 
בעיון, ומה שרק נשאר לעשות הוא - לקפוץ 
לתוך ים התלמוד, וכמו שאמרנו שהדבר הראשון 
הוא להשתקע בישיבה, והנה להיכנס לשיעורים 
ודאי שאין צריך לעורר, כי דבר פשוט הוא שכדי 
להצליח בעיון - מן החובה לקיים בעצמו "עשה 

לך רב" ולקנות מרבו דרכי העיון, ויש לעורר כאן 
שצריך שכל החיים של כל בחור יהיו בתוך הישיבה, 
שירגיש שכאן הוא מקומו, אך אם בורחים למנחה 
ומעריב וכדו' חסר במהות של בן ישיבה, וזה לא 
נקרא 'מצוי בישיבה', צריך שכל בחור ירגיש שזהו 
ביתו, אשרי יושבי ביתך, שבתי בבית ה' כל ימי חיי, 
והישיבה זה לא איזה עצה להגן מהצבא המשוקץ 

או איזה פתרון לשידוכים טובים...

בחור שיש לו מתיקות בעיון אזי כשיש כמה 
דקות פנויות לפני ואחרי מנחה ומעריב וכדו', מיד 
פותח איזה ספר על הסוגיא כיון שזה עכשיו מה 
שמעניין אותו הוא רוצה להבין את הסוגיא, ולכן 
כשיש כמה ספרים על השולחן מיד יחפש אולי יש 

אחד שמבאר את הסוגיא היטב.

וכמו"כ צריך לדעת לא להתבייש לשאול 
בחור אחר אם אינך מבין משהו, וזהו ג"כ אחד 
מהתנאים להצליח, כך מיישרים את השכל, וע"י 
דיבוק חברים זוכים לטעם ומתיקות בלימוד, וזה 

בדוק ומנוסה.

ויעזור השי"ת שנזכה להוציא הדברים למעשה 
והיו הדברים האלה על לבבך ויהיו לתועלת, וכולם 
כאחד יתעלו גם יצליחו בלימוד העיון, שזה לא 
רק אמצעי אלא "ידע מאי קאמר", ויה"ר שנרגיש 

באמת כי הם חיינו ואורך ימינו אמן.

המשך מעמוד 3

הגה"צ רבי דוד משה ראזענבוים שליט"א בן כ"ק מרן אדמו"ר מקרעטשניף שליט"א

הגאון רבי שמואל דוד שניאורסון שליט"א
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מלאת אנרגיה, היא יכולה לעוף ולדאות, לחצות 
אוקיינוסים מהכח של האכילה המועטת הזאת. 
למה? כי היא עוף קטן שהמשקל שלו קטן מאוד, 

ובהתאם לכך גם הצורך שלה באכילה. 

לעומת זאת, אם נבחן כמה אוכל שור בריא 
ודשן ביום? לפחות כמה קילוגרמים שלמים של 
מספוא משובח, הוא אוכל ואוכל, מעלה גרה 
בכל רגע פנוי, ומתפטם היטב. בכח הזה, הוא יכול 
לחרוש שדות שלמים, הוא בעל חי חזק מאוד, 

מסוכן לעמוד לידו. 

אם ננסה לתת לשור את מנת המזון היומית 
של הציפור, זה לא יספיק לו כמובן. אחרי יומיים 
הוא ייחלש מאוד, אחרי שבוע הוא ימות. מכמה 
פירורים ושניים או שלושה תולעים אי אפשר 
להחזיק שור בחיים! הוא חייב לאכול כמה 

קילוגרמים של מספוא. 

ועכשיו בואו ננסה להתקדם שלב נוסף. אם 
ננסה לקחת את מנת המזון היומית של השור, 
ולתת אותה לבעל חי גדול יותר. פיל! האם זה 
יספיק לו? כמובן שלא! הפיל צריך כמות הרבה 
יותר גדולה, יש לו גוף גדול יותר, הוא שוקל הרבה 
יותר, ובהתאם לכך גם כמות המזון שהוא צריך 
להכניס למעיו גדולה יותר. אם ננסה להאכיל פיל 
במזון של שור, הוא ייחלש מאוד, אחרי תקופה 
הוא יאבד את התיאבון, ואם לא ידחפו לו בכח 
אוכל לפה וירפאו אותו עד שיחזור לו התיאבון, 

אחת דתו למות בתוך תקופה לא ארוכה. 

ועכשיו בחזרה לעניינו. מגיע בחור שיש לו 
'נשמה של פיל'... הוא יש לו כישרונות ויכולת 
ודרגה רוחנית שמצריכה לימוד של 12 שעות 
ביממה, ואחרי שהוא למד רבע שעה הוא כבר 

רוצה להרגיש מתיקות בלימוד התורה...

אם זה לא היה עצוב, זה היה מצחיק... איך 
אתה חושב לתת לפיל מנת מזון של ציפור, ואתה 

עוד מתפלא שלא חזר לו התיאבון? 

כמובן שאי אפשר לתת לו בפעם אחת 15 קילו 
של מזון, אחרי שהפיל נחלש מאוד כשלא אכל 
במשך שבוע. צריכים להתחיל באמת מפירורים 
קטנים, לאט לאט, באופן שהוא יוכל לסבול, אבל 
בסופו של דבר, כשיגיעו לכמות הרצויה, רק אז 

נראה אותו עם תיאבון בריא. 

אם למדת חצי שעה כל יום במשך שבוע 
והתיאבון לא התחיל לחזור, אות היא שעליך 
ללמוד לפחות שעה, אולי גם שעתיים ושלוש, 
אולי אפילו 12 שעות. אולי יש לך נשמה של שור, 

ואולי נשמה של פיל... 

אפשר לראות בעלי בתים שעובדים 
לפרנסתם, קובעים עיתים לתורה שעה אחת 
ביום ויש להם גישמאק עצום בלימוד. למה? 

כי הם ממלאים את הייעוד שלהם, הם עומדים 
בכמות הקב"ה מצפה מהם ללמוד, לעומתם 
אפשר לראות אברכים שלומדים עשר שעות ביום 
ואין להם תיאבון בריא ללימוד התורה. למה? כי 
מהם הקב"ה מצפה ללמוד 14 שעות ביממה, הם 
מרעיבים את עצמם כשהם לומדים כ"כ קצת 

ביחס ליכולות ולצרכים שלהם... 

אוצר בחצר האחורית

כמובן שהתהליך לוקח זמן. לא ביום אחד 
מבריאים. כדי להחזיר את התיאבון הבריא צריך 
לעמול ולהתייגע במשך תקופה מסוימת, לפעמים 
אפילו תקופה ארוכה, עד שמגיעים למינון 
המתאים של שעות הלימוד, כל אחד בהתאם 
ליכולותיו! מי שיכול ללמוד עשר שעות ביום, לא 
יגיע לדרגה של 'תיאבון בריא' אם הוא ילמד רק 

תשע שעות! 

החיפוש הזה אכן לא פשוט. זה לא קל, אבל 
משל למה הדבר דומה, אם יבוא אליך אדם נאמן 
מאוד שאתה סומך על כל מילה היוצאת מפיו 
בעיניים עצומות, והוא מעיד באוזנך שהוא ראה 
בבירור איך לפני עשר שנים מישהו הטמין בחצר 
האחורית שלך אוצר השווה כמה מיליארדי 
דולרים. מה תעשה? תיקח מעדר ואת חפירה, 
ותצא לחפור בחצר, לעומק של מטר ושני מטרים 
ואפילו עשרה מטרים ויותר עד שתמצא את 
האוצר, וכל עוד לא מצאת אותו, תסיק מכך שלא 
חפרת מספיק... אם אתה באמת מאמין ליהודי 
הזה ואין לך שום ספק באמיתות דבריו, אתה 
תמשיך לחפור ככל שתדרש עד שתגיע לאוצר 

הנכסף. 

וכשהקב"ה מבטיח לנו שהתורה מתוקה 
מדבש ונופת צופים, אנחנו לא מאמינים לו חלילה? 
הס מלהזכיר מילים כאלו. אנחנו מאמינים בני 
מאמינים שהתורה מתוקה מדבש ונופת צופים. 
אנחנו מאמינים בני מאמינים שכל אחד ואחד 
מאתנו מסוגל להרגיש את המתיקות, ואם אתה 
לא מרגיש, זה בגלל שאתה צריך ללמוד יותר, 
לחזק את הנשמה, לרפא אותה, ולהחזיר לה את 

חוש התיאבון הבריא. ומכאן ואילך, יערב לכם! 

ועתה ניגש אל פירושו של בעל ה'תולדות' 
שמתחיל עם מכת חושך. כתוב שם בפסוק 
שהקב"ה אמר למשה רבינו ע"ה "נטה ידך על 

השמים וימש חושך".

שואל ה'תולדות' שאלה מאוד מעניינת. 
מילא במכת דם היה 'נטה ידך על היאור', כי 
היאור הפך לדם, מכת צפרדע עלתה הצפרדע מן 
היאור, ובמכת כינים היה על הארץ כי הכינים באו 

מהאדמה. 

אבל איך מכת חושך קשורה לשמים? וכי 

משמים יורד חושך? אולי היה צריך לכתוב 'נטה 
ידך על השמש'. למה על השמים? 

שאלה נוספת: התורה מתארת מה היה 
מצבם של בני ישראל בזמן מכת חושך "ולכל בני 
ישראל היה אור במושבותם". משמע שלא רק 
שלא היה להם חושך כמו למצרים, אלא גם היה 
להם אור מיוחד, יותר מהרגיל. והרי לא מצינו דבר 
כזה במכות האחרות. למשל במכת בכורות מתו 
הבכורות של מצרים, והבכורות של עם ישראל לא 
מתו. במכת דם למצרים המים הפכו לדם, ואצל 
בני ישראל הם נשארו מים וכן בשאר המכות, 
ממקנה ישראל לא מת עד אחד במכת דבר, אבל 
בשום מכה לא ראינו שהיתה לבני ישראל איזו 
תוספת מיוחדת כמו במכת חושך שלא רק שלא 
היה להם חושך כמו למצריים אלא גם "היה אור 
במושבותם". וזה דבר פלא, מה מיוחד כל כך 

במכת חושך. 

בפרשת 'בשלח' מופיע שבני ישראל הלכו 
שלושה ימים במדבר ולא מצאו מים, עד שבאו 
למרה, ולא יכלו לשתות מים ממרה כי מרים הם, 
ויורהו ה' עץ וישלך אל המים, ולאחר מכן כתוב, 
"ויאמר, אם שמוע תשמע בקול ה' אלוקיך והישר 
בעיניו תעשה.... כל המחלה אשר שמתי במצרים 

לא אשים עליך כי אני ה' רופאיך". 

חז"ל כבר שואלים, אם "לא אשים עליך", אם 
לא יהיה מכה בכלל, למה צריכים רפואה? 

אבל ה'תולדות' מוסיף עוד שאלה: יש כאן 
דבר מעניין, התורה מדברת פה על עם ישראל 
בזמן שהוא עושה רצונו של מקום, "אם שמוע 
תשמע", חז"ל דורשים שאם שמעת בישן תשמע 
בחדש, כלומר עוסקים בתורה, "והישר בעיניו 
תעשה, והאזנת למצוותיו ושמרת כל חוקיו".... 
זה מצב רוחני גבוה מאוד, כולם עושים רצונו של 

מקום, איזה דבר נפלא ועצום. 

בא הקדוש ברוך הוא ומבטיח לנו שכר על 
כך שאנו עושים רצונו... ומה השכר? אני לא אתן 
לכם מכות! שמעתם? אתם תעשו את כל מה 
שאני מצווה, ואני לא אתן לכם את המכות שנתתי 
במצרים. המים שלכם לא יהפכו לדם, לא יבואו 
צפרדעים בבתיכם ובחדר משכבם, ולא תהיה 

מכת ערוב ודבר ושחין... איזה נפלא! 

זה הרי תמוה מאוד, זה השכר שמגיע לעם 
ישראל שעושים כולם את רצונו של מקום כאיש 
אחד בלב אחד? ובכלל, לא כתוב שלא ייתנו 
לנו מכות בכלל, אלא רק המכות שהקב"ה שם 
במצרים כביכול לא יבואו על מי שעושה רצונו של 
מקום, ומה לגבי מכות אחרות? לא כתובה שום 

הבטחה. 

זה הרי פלא עצום! זו תורה וזו שכרה???

על פי האמור, מתרץ ה'תולדות' הקדוש את 
כל השאלות האמורות. במכת חושך הקב"ה הוריד 

המשך מעמוד 2

הגה"צ רבי דוד משה ראזענבוים שליט"א בן כ"ק מרן אדמו"ר מקרעטשניף שליט"א
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אבל לפני שאתם מתקשרים אני יגיד לכם את העצה 
שאני קיבלתי מהמגיד שיעור שלי, הוא אמר לי כך: 

כשקשה לך ללמוד, תחליט שאתה לומד עכשיו רק 10 
דקות. ב 10 דקות האלה אתה לא צריך להספיק לא 

חצי עמוד וגם לא חצי משנה, אלא רק 2 שורות. תקח 
את 2 השורות ותלמד אותם מכל כיוון...

פרק נוסף שבו אתם הקוראים מתבקשים לעזור לבחור החשוב מיילך בלומנשטריך...

 כששמענו שעומדים להדפיס גיליון נוסף של 'גישמאק בלימוד', מיהרנו 
ליצור קשר עם ידיד העלון משכבר הימים, הבחור החשוב מיילך בלומנשטריך... 

תפסנו אותו לשיחה רגועה, יומיים אחרי תחילת הזמן, וגילינו שמצב הרוח 
שלו שפוף במיוחד... 

"תקשיבו", הוא אומר לנו בעיניים עצובות, "אני כבר לא יודע מה לעשות. 
קודם כל לא נעים לי... הפכתם אותי למפורסם בכל עולם הישיבות, כולם 
בטוחים שאחרי כל כך הרבה עצות שנתנו לי מכל רחבי הארץ, בטח נהייתי 

תלמיד חכם מופלג... אבל בפועל, אני ממש לא שם... 

"התחיל הזמן, באתי עם כל המרץ, אבל אני יושב עכשיו מול הגמרא, וקשה 
לי ללמוד. אני לא מבין כלום. הכל מסתובב לי ומתערבב לי מול העיניים... אני 
בכלל לא מבין מה קורה סביבי... אין אין, פשוט אין לי חשק ללמוד. אני לא 

יודע מה לעשות...". 

"אז אני עובר על העצות שקיבלתי בכתב ובעל פה, אחד אומר "פשוט 
תתחיל והחשק יבוא עם הזמן...", הבעיה שאני לא מצליח להתחיל. מישהו 
אחר אומר לי "רק תקרא את השורה הראשונה. תתמקד רק בה, תלמד אותה 
היטב כמה פעמים עם רש"י, ואחר כך תתקדם עוד שורה אחת בלבד...". זה 

נשמע קל מדי, מה זה שורה אחת? זה נקרא ללמוד? 

"בחור אחר אמר לי שאני צריך לקום מוקדם וללמוד לפני התפילה, 'פאר 
טאגס', לפנות בוקר... אבל אני לא יודע... לקום מוקדם זה לא כזה קל, נראה לי 

שזה אפילו יותר קשה מללמוד גמרא בלי חשק...

"בקיצור אני לגמרי מבולבל, ואני לא יודע. אז עזבו אותי מהסברים על 
גישמאק ואיך אפשר להרגיש מתיקות. אני עוד לא אוחז שם, אני רוצה עכשיו 
לדעת איך אפשר בכלל להתחיל ללמוד כשאני מרגיש כזאת כבדות בלימוד?".

שמענו את הדברים של בלומנשטריך, כאבנו את כאבו, ולמרות מחאותיו 
הנמרצות החלטנו לגייס אתכם, הקוראים, פעם נוספת למענו. 

ולכן אתם הקוראים, שבו עם עצמכם, תחשבו על זה, תהרהרו בשאלה 
של מיילך בלומנשטריך, ורק כשיש לכם תשובה חכמה ורצינית שיכולה באמת 

לעזור לו, צרו קשר.

אבל לפני שאתם מתקשרים אני יגיד לכם מה אני קיבלתי פעם עצה 
מהמגיד שיעור שלי, הוא אמר לי כך: כשקשה לך ללמוד, תחליט שאתה לומד 
עכשיו רק 10 דקות. ב 10 דקות האלה אתה לא צריך להספיק לא חצי עמוד 
וגם לא חצי משנה, אלא רק 2 שורות. תקח את 2 השורות ותלמד אותם מכל 

כיוון

למה הגמרא אמרה את המילה הזאת ולא מילה אחרת

תכניס לך לזכרון, איזה שם של תנא מופיע בשורה הזאת

ואפילו תספור כמה אותיות יש בשורה שאתה לומד 

בקיצור תחשוב רק על הגמרא ב 10 דקות האלה, ולא על שום דבר אחר, 
תעיין במילים הקדושות מכל כיוון, והקדושה של המרא תיכנס אליך מהר 

מאוד... 

ועכשיו אנחנו מחכים לעצות שלכם

התקשרו בבקשה לטלפון של 'מוקד הגישמאק' 1800-20-18-17, והקליטו 
את העצה שלכם בשלוחה 2. מיילך בלומנשטריך מבטיח להקשיב לכל העצות.

מיילך מחכה לכם!!!

וכמובן שאנחנו לא נשכח בסייעתא דשמיא לערוך הגרלה גם הפעם בין 
המשיבים על סט 'משנה ברורה' במהדורת 'דרשו', ועשרה ספרי 'המפתח', 

אבל יש לנו כמה תנאים:

להשאיר הודעה בקול ברור כדי שנוכל לשמוע במדויק את הפרטים 
המלאים.

להשאיר פרטים מלאים! לא לשכוח שום פרט: שם פרטי, שם משפחה, שם 
הישיבה, גיל, מספר טלפון שבו נוכל ליצור קשר להודיע על הזכייה, וכמובן, 

העצה שלכם איך אפשר להתחיל ללמוד, למרות הקושי הגדול.  

להשאיר הודעה קצרה וממוקדת, למיילך אין זמן להקשיב להודעות 
ארוכות, כי מספר ההודעות הוא עצום, ואחרי הכל הוא צריך גם ללמוד קצת 

כדי לנסות לבדוק את העצות שלכם בפועל! 

להשארת הודעות התקשרו למוקד הגישמאק, 1800-20-18-17 ולחצו על 
שלוחה 2. 
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"עיר משונה היא לונדון הבירה, אני נמצא כאן כבר 
כשבוע ימים ואף אחד לא נכנס לדבר עמי בלימוד..."

לקט מיוחד על אהבת התורה של צדיקי הדורות

הכיצד יש לך תמיד חשק ללמוד?" שאלו פעם אחד ממקורביו
על אהבת התורה של הגאון האדיר רבי נתן לובארט זצ"ל

"כל העולם אינו שווה לדבר אחד מן התורה" - אמרו חז"ל, וכשמלבישים 
זאת על הגאון האדיר רבי נתן לובארט זצ"ל, לא היתה זו מליצה או סיסמא 
בעלמא, כי אם חלק ממהותו. ולמדו תלמידיו לדעת, כי העולם והבליו הריהם 
כקליפת השום מול דבר תורה אחד. מאמרי הזוה"ק ותנא דבי אליהו היו 
שגורים על פיו ובלועים בדמו, והיו הדברים זועקים מכל רמ"ח איבריו עד 

שהצליח להמאיס על תלמידיו את כל הבלי העולם הזה. 

"הכיצד יש לך תמיד חשק ללמוד?" שאלו פעם אחד ממקורביו. "האינך 
מברך ברכת התורה כל בוקר?" השיבו רבי נתן. "ומהי בקשתך? והערב נא ד' 
אלוקינו את דברי תורתך בפינו - האם אינך מאמין בכך?" רבי נתן האמין בכל 

נפשו והיו הדברים ערבים עליו כנתינתן. 

פעם הזמין את אחד ממכריו הרה"ח ר' מרדכי מיירנץ להתאכסן בביתו. 
"במה אוכל לכבדו?" - חכך בדעתו, "יש לי ספר יקר וחביב 'ברית כהונת 
עולם' - הבה נלמד בו יחדיו", הציע לו. התיישב רבי נתן על מיטת הברזל 

שלו, והחל קורא בלהט והתלהבות עד שהאירו פניו. 

לפתע עצר את קריאתו, פניו להבים וכולו קורן משמחה ואושר: "אנשים 
סבורים כי הנני סגפן ונמנע מהנאות החיים, אך טעות בידם, זה כל תענוגי 
ומאוויי", ספר זה היה חביב עליו ביותר. בכל חג ומועד אהב להגות בו עם 

תלמידיו, כדי שירגישו מעט מאורות החג ומטעמו. 

"אני לא אקבל שכר על הלימוד שלי, כי אני אוהב ללמוד" ]איך האב אזא 
געשמאק אין לערנען, איך לערן ווייל איך וויל לערנען[ - היה אומר. וכך אמר 
פעם לתלמידו: "האם חושב אתה שזו חכמה שיש לי כזה חשק ללמוד, אם 
היית אתה לומד כפי שאני למדתי, גם לך היה חשק כמוני, התורה מכניסה 
באדם חשק ללומדה. "וכי תאמרו שהיה רבי נתן חי בספירות עליונות ולא 
ידע כי השאור שבעיסה מעכב? לא ולא! גם אני הייתי בחור כמותכם, ובגיל 
כגילכם, מכיר אני את יצרכם, אך "טעמו וראו כי טוב ה'", אחרי שתזכו לטעום 
ממתיקות התורה גם אתם לא תעזבוה, תרגישו כי אין נעימות כתורה", היה 

אומר בטוב טעם לתלמידיו. 

)"שארית נתן" עמ' שלז (

"עיר משונה היא לונדון הבירה, אני נמצא כאן כבר כשבוע 
ימים ואף אחד לא נכנס לדבר עמי בלימוד..."

ההסבר של כ"ק אדמו"ר מהרי"מ מראחמיסטריווקא זי"ע:   
איך אפשר לומר לאדם לזכור את כל התורה?

היה דורש רבנו ]כ"ק אדמו"ר מהרי"מ מראחמיסטריווקא זי"ע[ בענין 
הזיכרון: איך אפשר לומר לאדם לזכור את כל התורה? אך כמו שאדם זוכר 
מי היה מסדר הקידושין שלו ועדי הקידושין ושאר פרטי הדברים הקשורים 
לזה, והטעם הוא, כי מרוב ההתרגשות והתענוג, נחקקו הדברים בזכרונו אף 
שעברו עליו עשרות בשנים. כן הדבר בנוגע ללימוד התורה, כאשר כל חידוש 
ופרט מפרטי ההלכה, מרגש אותו ונותן לו תענוג וחיות, בוודאי שיזכור את 

כל פרטי הדברים לאשורם. 

כיו"ב הביא רבנו מבעל 'חפץ חיים' זי"ע שסיפר איך שהכיר זקן אחד 

אשר זכר מימי צעירותו שהקיסר הגיע לעיר מגוריו, איך היו לבושים החיילים 
ובאיזה צבע היו מלבושיהם. וכי עד כדי כך היה זכרונו מדהים? - אלא שכאשר 
הדבר מעניין ומרגש את האדם, הרי זה נחקק בזכרונו, וכן צריך להיות הדבר 

בדברי תורה, שיחקקו היטב בזכרוננו, כי הלא הם חיינו. 

פעמים אין ספור היה אומר רבינו: "איך אפשר לחיות בלא לימוד 
התורה?!" שהרי בגמ' מכות )י.( שנינו, תלמיד שגלה מגלין רבו עמו, מאי 
טעמא חיותא הוא, וברמב"ם הל' רוצח ושמירת הנפש )פ"ז ה"א( הוסיף על 

זה: "וחיי בעלי חכמה ומבקשיה, בלא תלמוד תורה כמיתה חשובין"... 

עיר משונה 

בעת שהותו של רבינו ]כ"ק אדמו"ר מהרי"מ מראחמיסטריווקא זי"ע[ 
בלונדון, הרגיש בעל האכסניה ברבינו כאילו אינו מרגיש טוב, והיה זה לאחר 
שרבינו כבר היה בביתו זה שבוע ימים. בצאתו לרחוב העיר פגש בעל 
האכסניה את אחד מתלמידי החכמים שבעיר שהיה מגיד שיעור בישיבה 
שם, וסח לו את דאגתו כי רבינו שרוי בביתו ונראה לו שאינו מרגיש כל כך 

טוב, על כן אולי יואיל מר להיכנס אליו ודאגה בלב איש ישיחנה. 

נכנס הלה לקודש פנימה אצל רבינו, ומיד כשנכנס, שאל אותו רבינו מה 
חידוש נתחדש היום בבית המדרש, וכך שוחחו בלימוד משך שעה ארוכה, 
ורבינו נהנה ממנו מאד בצאתו אמר לו רבינו: "עיר משונה היא לונדון הבירה, 

אני נמצא כאן כבר כשבוע ימים ואף אחד לא נכנס לדבר עמי בלימוד..." 

מאותו יום שלחו לקרוא לחברותא שיבוא ללמוד איתו בבית האכסניה, 
ויש לזכור שרבינו כבר היה בעת חולשתו, ממש מבהיל על הרעיון... 

)הרה"ג ר' יעקב ויינגרטן שליט"א "מעיין הברכה" גליון כט עמ' כט (

ראיתי שכיבו האורות אז שיננתי כמה דפי גמרא בעל פה! 

השקיעות בתורה של גאב"ד טשעבין זי"ע

במסיבה שהתקיימה לכבוד חגיגת הנחת אבן הפינה לישיבת 'כוכב 
מיעקב' של הגאון המפורסם גאב"ד טשעבין זי"ע, שנערכה באולם 'תל 

המשך בעמוד 11
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רוˆ‰ ל‰ר‚י˘ טעם בלימו„?
י˘ לנו ב˘ור‰ ב˘בילך!

‰˙˜˘ר כבר ‰יום
מו˜„ '‚י˘מ‡˜'

1-800-20-18-17 (‰˘יח‰ חינם)
וי˘וע‰ ˜רוב‰ לבו‡

‰מו˜„ פעיל בימים ‡-‰, בין ‰˘עו˙ 19:30-22:30

ח„˘ ח„˘ ח„˘
מוקד 'גישמאק בלימוד' –

נפתח במיוחד עבורך
צוות אברכים תלמידי חכמים, 

ישתדלו יחד איתך למצוא
את הדרך שגם אתה

תוכל להתענג על נועם צוף
מתיקות התורה הקדושה!

בלימו„

מו˜„

סדרי הישיבה בערש"ק היו כמו בכל יום בלא שום שינוי, ורק זמן מועט 
קודם כניסת השבת הפסיקו את סדר הלימוד כדי שהבחורים יילכו לטהר 
עצמם במקווה לכבוד שבת, ומיד אח"כ היו חוזרים להמשיך בסדרי הלימוד 
כרגיל כמו בכל יום. וכן בשבת קודש היה הזמן כולו מלא וגדוש בסדרי 

הישיבה.

ותיקן מו"ר זצ"ל שיהיה 'קידוש' עם מזונות לאחר התפילה קודם 
הסעודה, ואז היו יושבים ולומדים עד שעה אחת בצהרים, ואחר כך התפללו 
מנחה, ורק לאחר מכן היה סעודת היום. וכל זה היה בזמן מלחמת העולם 
השניה שהשמועות על הזוועות שנעשו במלחמה הגיעו לאוזני בני הישיבה - 
והרבה מתוכם היו פליטי מלחמה שדאגו לקרובי משפחתם, ואעפ"כ השקיעו 

עצמם לגמרי באהלה של תורה.

התקין שבשבת קודש אחרי תפילת שחרית תהיה רק סעודה קלה, 
ולאחריה מיד סדר של שתי שעות לימוד, משום שלאחר האכילה בדרך כלל 
הולך האדם לישון ומתבטל הרבה, ולכן יש לחטוף בינתיים עוד שתי שעות 

ללמוד תורה הקדושה.

עודד מאוד את בחורי הישיבה להשכים בכל יום ובפרט בשבתות בבוקר 
מוקדם - משעה שלוש לפנות בוקר, והכין להם מזונות וכוס תה ועוד מיני 

מאכלים כדי לעודדם לקום בבוקר השכם.

ואחד מהבחורים אמר לו שבזוהר הקדוש כתוב שלא לאכול לאחר חצות 
הלילה, ומו"ר זצ"ל השיב לו: "יש הרבה דינים והנהגות בזוה"ק שאף אחד 
אינו מקיים.. ודווקא הנהגה זו שיש בה חיזוק גדול לתורה אתה רוצה לבטל?".

הנהיג בישיבה שהמנורות בחדרי השינה לא יהיו חזקות יותר מ-15 וואט 
כדי שהבחורים לא ישתהו שם לקריאת ספרים וכדומה, אלא עיקר מקומם 

יהא בבית מדרש.

מו"ר הגה"צ רבי משה שניידער זצ"ל היה חוזר ואומר הרבה פעמים 
בשיחותיו, שכל בני הישיבה יכולים לצמוח גדולי עולם כמו רבי חיים 

בריסקער ורבי חיים עוזר.

אני זוכר שבפעם הראשונה ששמעתי ממנו שיחה, בהיותי נער צעיר 
לימים, שאל אותו בחור אחד שמאחר שאין לו כשרונות כמו הגר"ח והגרח"ע, 

היאך יכול לצמוח כמוהם?

השיב לו מו"ר זצ"ל, שאם הוא ינצל את כל כוחותיו ללימוד התורה כפי 
שגדולים אלו ניצלו את כוחותיהם, הוא ייחשב כגדול כמותם. וזאת מכיון 
שמידת גדלות האדם איננה נמדדת לפי ההישגים והפירות שקוצר, אלא לפי 

עמלו בתורה וקיום חובתו בשלמות.

והוסיף מו"ר זצ"ל ופנה לעברי ואמר באמצע שיחתו: אתם רואים 
את הנער הצעיר הזה משה שטרנבוך? )הייתי אז רק בן י"ג שנים, נער רך 
לימים שנכנס לישיבה ותיקה(. גם הוא, אם ילמד היטב כראוי, יזכה להיות 
גדול בתורה, ואכן דברי מו"ר זצ"ל נסכו בי כוחות עילאיים להשקיע בלימוד 
התורה, מתוך ידיעה כי אם אשקיע היטב בלימוד התורה בהתמדה וביגיעה 

אזכה להיות אדם גדול.

)נלקט מתוך מאמר שבועי מהגר"מ שטרנבוך, המבשר, מרוה לצמא(

השיב לו מו"ר זצ"ל, שאם הוא 
ינצל את כל כוחותיו ללימוד 
התורה כפי שגדולים אלו ניצלו 
את כוחותיהם, הוא ייחשב כגדול 
כמותם. וזאת מכיון שמידת גדלות 
האדם איננה נמדדת לפי ההישגים 
והפירות שקוצר, אלא לפי עמלו 
בתורה וקיום חובתו בשלמות
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בפעם הראשונה ששמעתי ממנו שיחה, שאל אותו בחור אחד 
שמאחר שאין לו כשרונות כמו הגר"ח והגרח"ע, היאך יכול 
לצמוח כמוהם? השיב לו מו"ר הרב שניידער: גדלות האדם 
אינה נמדדת לפי הישגים אלא לפי העמל בתורה, ואז פנה 

לעברי ואמר: אתם רואים את הנער הצעיר הזה משה שטרנבוך?
אלומות אור ופנינים יקרים ממרן עמוד ההוראה הגאון רבי משה שטרנבוך שליט"א על דרכי 

התורה והלימוד מאת רבותיו מרן הגרי"ז מבריסק זי"ע והגאון הצדיק רבי משה שניידר זצ"ל 

יסודות בלימוד התורה ממרן הגרי"ז זצ"ל

מרן הגרי"ז זצ"ל אמר לי, שיסוד בלימוד התורה ועיקר שיטת הלימוד 
שספג מושתת על מידת האמת, ופירש הכוונה, שיכול לומר איני יודע, ואינו 
מוכרח לתרץ כל קושיא, כי אין אפשרות לדעת את כל התורה, ואמר "מותר 
לומר 'אינני יודע', גם אני אומר הרבה פעמים "איני יודע", לא נעשים עם 

הארץ מכך".

והוסיף מרן זצ"ל והזהיר מפני המחדשים חידושים לשם חידוש אף 
שאינם אמיתיים, ואמר שצריך להיות בטוח בחידושו שזהו דברי אמת כדי 

לאומרו, ולא להתפאר ח"ו בפיטומי מילי שאין בהם ממש.

שמעתי מפי מרן הגרי"ז זצ"ל בשם אביו מרן הגר"ח זצ"ל שעל כל בחור 
ישיבה ללמוד לכל הפחות ארבעים דפים בהבנה בכל חודש, ובלא זה אינו 
זוכה לחדש חידושים אמיתיים בתורה, והוסיף מרן זצ"ל ואמר: "בדורנו 
אפשר אולי להתפשר על עשרים דפים בחודש, אבל פחות מזה בשום אופן 

אי אפשר להתפשר".

שמעתי ממרן הגרי"ז זצ"ל שהדרך להצליח בלימוד הוא לקנות לעצמו 
רב ולשמשו ולשתות דבריו בצמא - ולהיעשות תלמידו המובהק דווקא.

ראיתי שבא אליו רב אחד ודיבר בהתפעלות על ת"ח אחד שהוא צדיק, 
ומרן זצ"ל השיב לו "אם הוא צדיק אינני יודע, אך אני יודע דבר אחד, הוא 
מתמיד, אצלי הצדקות הכי גדולה הוא התמדה - "די גרעסטע פרומקייט איז 

התמדה".

כשסיפרו למרן זצ"ל על בני ישיבה מסוימת שהם מופלגים בתורה, הגיב 
וכי הם יותר מאחאב וירבעם שהיה להם מאה ועשרים פנים בתורה? תספרו 

לי על היראת שמים להם.

שמעתי מפיו כמה פעמים על אביו הגר"ח "אין זה נכון מה שאומרים 
שהוא זכה מחמת כישרונותיו, אלא הוא זכה מחמת התמדתו ויגיעתו הרבה".

וכעין זה שמעתי בשם הגאון רבי יחזקאל אברמסקי זצ"ל, שהעיד 
שבזמן מלחמת העולם הראשונה, כאשר ברחו הרבה פליטים לעיר מינסק 
ובאו רבים מהם עם נשיהם וטפם ומטלטליהם והשתכנו בתוך בית הכנסת, 
וההמולה היתה גדולה - עם צעקות ובכיות של ילדים, עמד הגאון רבי חיים 

מבריסק זצ"ל באחת הפינות של בית הכנסת, והיה שקוע בלימודו, וניכר היה 
שלא הרגיש כלל וכלל מכל הרעש וההמולה שהיה בבית הכנסת, והעיד רבי 
יחזקאל שראה בעיניו את רבי חיים עומד על רגליו שש שעות רצופות שקוע 

בלימודו.

אמנם הוסיף הרב אברמסקי זצ"ל ואמר, שיש חושבים שהגר"ח היה 
מסוגל לזה משום שהיה לו מח וכישרון של עילוי גדול ומכח זה הצליח לנתק 
עצמו מסביבתו, אבל באמת מעלת הגר"ח היה מצד עמל התורה, שבעמל 

ויגיעה רבה השקיע עצמו לגמרי בלימוד התורה שעות רבות בלא הפסק.

סיפר לי אחד ממקורביו, שבהזדמנות סיפר לו מרן הגרי"ז שלאחר 
נישואיו קבע לעצמו שני סדרי לימוד, האחד במסכת "בבא בתרא", והשני 
במסכת "תרומות", וכאשר היה מתעייף מרוב יגיעת המוח ב"בבא בתרא", 
היה מחליף כח ונותן מרגוע לנפשו על ידי העיון והיגיעה במסכת "תרומות", 
וכאשר יגיעה זו אימצתו עד קצה הגבול, חזר ללמוד ב"בבא בתרא" - וחוזר 

חלילה.

זכרונות והנהגות מהגה"צ רבי משה שניידר זצ"ל

הוי מרגלא בפומיה: "לישיבה יש דלתות רחבות, מי שרוצה להיכנס יכול 
להיכנס, ומי שרוצה לצאת יכול לצאת. אבל לגדול, תגדלו כאן" )וכלשונו: 
"די ישיבה האט ברייטע טירן, דער וואס וויל קען אריינקומען, דער וואס וויל 

ארויס גיין קען ארויס גיין, אבער צו וואקס'ן וועט איר וואקס'ן נאר דא"(.
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כ"ק אדמו"ר הרה"ק מראחמיסטריווקא זצוקלה"ה 
היה מרבה לחזור ולומר שאחד מהחסרונות העיקריים, 

שלומדים את הגמ' כדי להבין את המפרשים ואת 
ההברקה של הפשעטיל ולא להיפך שלומדים את 

המפרשים כדי להבין את הגמ', כל אחד כשמגיע ללמוד 
גמ' צריך שיאמר מיד: רצוני להבין היטב את הגמ' על 

בוריה ואת דברי המשנה כראוי
מאמר חובה לכל בן ישיבה, מהגאון רבי שמואל דוד שניאורסון שליט"א,   

מנהל רוחני דישיבת טשעבין – כל אחד יכול להגיע לגישמאק בלימוד

בגיליון הקודם הבאנו את חציו הראשון של מאמר מיוחד במינו מפרי 
עטו של הגאון רבי שמואל דוד שניאורסון שליט"א, מנהל רוחני דישיבת 
טשעבין, שבו הוא מתמצת בבהירות מופלאה את נושא הלימוד בעיון, האם 

הוא הכרחי ונדרש וכיצד עושים זאת בפועל. 

בפעם הקודמת ביאר הגרש"ד שניאורסון את עצם החיוב של ללמוד 
בעיון כדי שהלומד לא יהיה 'עם הארץ בכל הש"ס'... וכעת נעבור לחציו 
השני של המאמר שבו הוא מעניק לקוראים הדרכה מעשית רבת תועלת 

לבחורים המעוניינים להצליח בלימוד התורה בס"ד: 

בלימוד בעיון צריך להתקדם לאט לאט. ובזה יש הרבה טעויות, כיון 
שישנם כאלו אשר מתחילים ללמוד סוגיא ואין מוצאים מאומה, שסוברים 
שהבינו הכל לעומק וא"כ מה צריך לחזר אחר קושיות, ונראה לו שהבין הכל, 
אח"כ כשמביאים קושיא של רעק"א הוא נשבר, שאם הבין היטב איך לא 

חשב על קושיא זו, ולכן הוא מחליט על עצמו שאינו שווה מאומה. 

וישנם כאלו אשר מיד מתחילים לשאול הרבה קושיות לכאן ולכאן, עד 
שמתבלבל הלומד כל כך וכבר אינו מבין, וישנם כאלו שסוברים שמיד הבינו 
את עומק הפשט והגיעו אל הנקודה, וסבור שהוא למדן )- כגון שלומד אצל 
'לומדישער מג"ש'( וממילא הכל נתפשט מיד, ואפי' אם יהא קצת קושי' אזי 
עם הלומדעס הזה יתרץ הכל, ובאמת לא התחיל אפי' להבין ועדיין אינו יודע 

מאומה מן הסוגיא.

כ"ק אדמו"ר הרה"ק מראחמיסטריווקא זצוקלה"ה היה מרבה לחזור 
ולומר שאחד מהחסרונות העיקריים בבחורי דורינו הוא, שלומדים את הגמ' 
כדי להבין את המפרשים ואת ההברקה של הפשעטיל ולא להיפך שלומדים 
את המפרשים כדי להבין את הגמ', כל אחד כשמגיע ללמוד גמ' צריך שיאמר 
מיד: רצוני להבין היטב את הגמ' על בוריה ואת דברי המשנה כראוי, אח"כ 
כששומעים או לומדים איזה פני יהושע ושפת אמת או איזה ראשון, אזי 

ילמדו את דברי הגמ' כמו שהמג"ש רוצה להסבירה.

וכשלומדים אח"כ את הרשב"א בשונה ממה שלמדו מעיקרא אזי יש 
בידינו ב' פירושים בגמ', ואח"כ כששומעים קושי' מאחד מן האחרונים על 
הרשב"א הרי לא שיש איזה משנה מצד דרום ורשב"א מצד מזרח ואיזה 
אחרון מצד צפון, אלא יש לנו משנה, ופשט של הרשב"א במשנה, והאחרון 

הקשה על הפשט במשנה...  

כך הוא לימוד נכון, וכך זוכרים את הנלמד )ועי"כ מתגעגעים ללימוד( 
וכך יש תועלת מזה.

אבל הדבר הראשון שצריך בכדי ללמוד הוא לדעת מה שכתוב כאן 
בתוך הגמ' ולא לרמות את עצמו, ללמוד הדק היטב 'עברי טייטש', מה כתוב 
במשנה, ומה באה לחדש, ומה היה אפשר לחשוב אחרת, ואחר שהוא ברור 
בזה מתחיל לחשוב, למה כן הוא, ולמה המשנה אומרת כן, אח"כ כשלומדים 
בראשון להיפך מחשבים למה אומר כן, ולמה מתחילה בשכלי לא הבנתי כך, 
ומה ישתנה לדינא וממילא אח"כ כשנכנסים לשיעור עיון ושומעים חידוש 

מפי המג"ש, שמחים בזה ורוקדים משמחה.

אומרים משמו של המגיד מדובנא שלתרץ לאדם דבר שלא הוקשה לו, 
הרי זה כמו להגיש לאדם דברי מאכל אחר שאכל סעודה דשנה ומשביעה, 
שחבל על ההתאמצות להסבירה שהרי לא יהנה מזה כלל, ועל כן מוטב שכל 
אחד יכין א"ע בסדר עיון כדי שיהא אכפת לו ממהלך דברי הגמ' ואח"כ 
התענוג הגדול ביותר הוא להיכנס לשיעור וליהנות מן החידושים, וכך לומדים 
איך ללמוד כראוי, ונקלט אל השכל ועי"ז משיג אח"כ הרבה מאוד והכל מכח 

העיון.

עוד יש לדעת כי דרכי הלימוד הנהוגים בישיבות הק' מחולקים לשני 
מהלכים "שתים שהן אחת", יש שמדייקים היטב בלשון דברי התנאים 
ודברי הגמ' ולשון רש"י, ואחר שהם בהירים בדברי רש"י מה שהוסיף וכו' אז 
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חולי הגוף וחולי הנפש

התשובה לכל השאלות הללו נעוצה במה שכותב הנשר הגדול הרמב"ם 
הקדוש, שמסביר שכמו שיש חולי הגוף, וכשהגוף חולה הוא מאבד את חוש 
הטעם הבריא, ומתחיל להגיב למאכלים שונים בצורה אחרת ושונה. הוא 
לא אוהב את המתוק, הוא מאבד את התיאבון, הוא חושק בדברים מרים 

וחמוצים, כל חוש הטעם שלו מתעוות ומתנהג בצורה משונה. 

כך יש גם חולי הנפש, וכשהנפש חולה, גם חוש הטעם שלה מתעוות 
ומשתנה. במקום להרגיש את המתיקות שבתורה, הוא מרגיש שהיא מרה לו, 
ובמקום להרגיש את המרירות שבדברים בטלים ואת החמיצות שבדברי הבל 
ורעות רוח, הוא מרגיש בהם מתיקות ועריבות... ההיפך מהמצב הנכון, וזאת, 

בגלל שהנשמה שלו סובלת ממחלה קשה. 

מוסיף ה'תולדות' בתוספת ביאור, שאדם שנחלה, מאבד תחילה את 
התיאבון. הוא לא רוצה לאכול וכתוצאה מכך הוא נחלש, מה שמגביר את 

החולי, והופך את חוסר התיאבון לסלידה של ממש מכל דבר מאכל. 

מונחים על השולחן כל מיני מעדנים ומטעמים, כל אדם בריא בגופו 
משתוקק למאכלים כאלו. עיניו יצאו מחוריהן רק מלראות את השפע 
הגדול הזה, הוא ירגיש שריר עלול לנזול על סנטרו אם ימשיך להריח את 
הריח הנפלא ולחזות במאכלים הטעימים והמיוחדים כל כך, אבל החולה 
ששוכב במיטה הסמוכה, לא יכול לסבול אפילו את הריח של המאכלים הכי 
טעימים, הוא לא יכול להכניס אותם לפה שלו, ואם יבוא מישהו מאוהביו 
וינסה להכניס לו מעט מזון לפה, הוא יקבל בחילה נוראה ויקיא לא רק את 

המעט שנכנס לפיו, אלא גם את מיצי הקיבה שלו. 

ומה רפואתו של אדם שהגיע לכזה מצב של חולי? הרי אם לא יתנו לו 
לאכול בכלל, בוודאי שהוא לא יאריך ימים. וכל עוד לא יתנו לו לאכול, לא 
יהיה לו תיאבון לאכול, הגוף שלו ידחה כל דבר מאכל שינסו לתת לו, כי הוא 

חולה מאוד. 

לכן חייבים לתת לו מזון במנות קטנות, אט אט, הוא יחזור לאיתנו, 
וכשיבריא, הוא כבר ייגש בעצמו ויאכל כאוות נפשו, כשהתיאבון שלו יחזור 

אליו. 

אותו הדבר גם במחלת הנפש. אדם נורמלי עם נפש בריאה, אמור 
להשתוקק ללימוד התורה. כל מילה היא דבש, נופת צופים, מתיקות נפלאה 

שאין כמותה... 

טעם של בננה

סיפר לי פעם יהודי חסידי שלמד בישיבה ליטאית בבני ברק, ובהגיע 
ראש השנה, הנוהג היה שהיו חייבים להישאר בישיבה ולהשתתף בתפילות. 

נשאר אותו בחור חסידי בישיבה, ובראש השנה עצמו התגבר אצלו 
החשק לגשת לתפילה דווקא בבית כנסת חסידי. החליט לשים נפשו בכפו, 
ולקחת סיכון גדול. הוא יצא בחשאי מהישיבה, צעד לקריית ויזניץ, שם 
הצליח להידחק עד שמצא מקום קרוב לרבי הקדוש בעל ה'אמרי חיים', ושם 

עלה והתעלה בתפילת ראש השנה. 

מעשיו של הבחור לא נעלמו מעיני המשגיח, שקרא לו אחרי ראש השנה 
ודרש הסברים: "אתה הרי לקחת סיכון גדול מאוד", אמר לו המשגיח, "אתה 
יודע שייתכן שעל כזה מעשה יסלקו אותך מהישיבה. למה לקחת כזה סיכון 
גדול, מה הרגשת שם בבית המדרש של ויזניץ, שהיה לך שווה להסתכן כל כך 

כדי להתפלל דווקא שם?". 

השיב הבחור למשגיח ואמר: "אני לא רוצה להישמע כמי שמדבר בחוסר 
דרך ארץ, ולכן אני מבקש מהמשגיח רשות לענות בשאלה...". 

"נו... אדרבה", השיב המשגיח, "נשמע מה השאלה שבפיך?". 

שאל הבחור את המשגיח: "אני רוצה לדעת אם המשגיח יכול אולי 
להסביר לי מה הוא הטעם של בננה! כן כן, בננה צהובה ובשלה, מקלפים 
אותה, מברכים 'בורא פרי האדמה' ואוכלים בהנאה. מה הטעם של הבננה??? 

אפשר לקבל הסבר מפורט בעניין?". 

השיב לו המשגיח, "שאלה גדולה שאלת. אי אפשר להסביר במילים מה 
הוא הטעם של הבננה... יש בה מתיקות אבל היא לא מאוד מתוקה, יש לה 
מרקם מאוד ייחודי, אני לא יודע איך להסביר את זה במילים, אבל יש לי 

רעיון, אני אתן לך בננה, תטעם ותדע בעצמך מה הטעם שלה?".

התשובה של הבחור כבר היתה ברורה: "שהמשגיח ייגש לבית המדרש 
של ויזניץ, יעמוד מרחק של כמה מטרים מהרבי הקדוש ה'אמרי חיים', יאזין 
לתפילתו המשתפכת ויצטרף אליו מילה במילה, וידע איך מרגיש הטעם של 

תפילת ראש השנה בצלו של הרבי מוויזניץ...". 

מאסר בתוך הפרדס

אומר ה'תולדות' הקדוש, דבר נורא, יהודי שלא לומד תורה, נהיה חולה. 
הנשמה שלו מתחילה לחלות. מה קורה? הוא מאבד לאט לאט את התיאבון, 
עד שהמזון הרוחני שלו, התורה, הופכת להיות מרה בפיו. חוש הטעם הרוחני 
שלו מתעוות. במקום להשתגע ולהתלהט אחרי התורה הקדושה, הוא בורח 
מפניה ולא מסוגל ללמוד אפילו רבע שעה. לפתוח את הכריכה של המסכתא 

שלפניו, זה קשה לו כמו הרמת משקולת ששוקלת מאות קילוגרמים. 

נו... יהודי חולה. איך אפשר לעזור לו להתרפא. אם הוא רוצה להציל את 
הנשמה שלו שלא תמות ברעב חלילה, איך הוא יכול לרפא אותה? התשובה 
היא, להכריח אותה 'לאכול' קצת. שילמד רבע שעה, שילמד חצי שעה, לאט 
לאט, עוד קצת ועוד קצת, להגדיל את המינון עד שהנשמה שלו תבריא 
ותתאושש, או אז יחזור אליה גם התיאבון הרוחני הבריא, והוא כבר ישתגע 
ויתלהט אחרי התורה הקדושה – אותה התורה שרק לפני זמן לא רב היתה 

מרה בפיו והוא לא יכול היה לסבול אותה רח"ל. 

על פי זה מסביר ה'תולדות' את מה שאומרים חז"ל שלעתיד לבוא 
מוציא הקב"ה חמה מנרתיקה, רשעים נידונים בה, וצדיקים מתרפאים 
בה. איך זה ייתכן? אלא הכוונה שיהיה כזה אור רוחני, אור ה', שהצדיקים 
שהורגלו ליהנות מאור ה' ומזיו קדושתו על ידי שעסקו בתורה הקדושה, 
יתעדנו מהאור הנפלא הזה, אבל הרשעים שלא הורגלו, הם חולים, הנפש 
שלהם חולה! חוש הטעם שלה מעוות! לכן אותו אור ה' שמעדן את הצדיקים 

ומרפא אותם, יגרום לרשעים לצער ולייסורים נוראיים. 

זה גם העניין של גן עדן וגהינם, מסביר ה'תולדות', יושיבו את הצדיקים 
והרשעים במקום שיש בו שפע רוחני גדול, אור ה' וזיו קדושתו, הצדיקים 
מתעדנים ונהנים מהאור הזה הנאה עצומה, ואילו הרשעים סובלים, למה? כי 
הם לא הורגלו בעסק התורה, ולא זכו להרגיש את המתיקות שבלימוד, חוש 

הטעם שלהם התעוות, ויש להם טעם מר מהאור הרוחני. 

גם ב'ספר החרדים', מהקדמונים, מובא דבר דומה. הוא כותב שבתי 
המדרשות הם 'פרדס לצדיקים ומאסר לרשעים', והרי זה אותו עניין בדיוק 

כפי שהסברנו בהרחבה. 

נשמה של פיל

אבל כאן יש בעיה. לא פעם ולא פעמיים מתחבטים בעניין בחורים וגם 
אברכים מבוגרים יותר, ושואלים, מה השיעור? כמה זמן צריכים ללמוד עד 

שמתחילים להרגיש את המתיקות? 

אומר לנו בחור בישיבה, אני למדתי חצי שעה, לא התחלתי להרגיש 
מתיקות. מתי יבוא הטעם המתוק? אחרי שעה? שעתיים? שבוע? כמה זמן 

צריך ללמוד כדי להרגיש מתיקות? 

כדי להבין את התשובה לזה, כדאי לבקר בגן החיות בזמן שמאכילים את 
בעלי החיים, ומשם תבוא התשובה. 

מה היא כמות המזון שמאכילים ציפור קטנה? כמה פירורים קטנים, 
ועוד שניים או שלושה תולעים קטנות. זה מספיק לה ליום שלם של פעילות 
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מתי יבוא הטעם המתוק בלימוד הגמרא? אחרי שעה 
של לימוד? שעתיים? שבוע? כמה זמן צריך ללמוד 
כדי להרגיש מתיקות? כדי להבין את התשובה לזה, 

כדאי לבקר בגן החיות בזמן שמאכילים את בעלי 
החיים, ומשם תבוא התשובה 

שיחה מיוחדת מפי הגה"צ רבי דוד משה ראזענבוים שליט"א בן כ"ק מרן אדמו"ר 
מקרעטשניף שליט"א, ומרא דאתרא דקריית קרעטשניף ברחובות יצ"ו: איך זוכים ל'גישמאק 

בלימוד', וכמה זמן צריכים ללמוד כדי להשיג את הרגשת המתיקות הנפלאה הזאת
יעקב א. לוסטיגמן 

אחת הטענות הנפוצות שניתן לשמוע מרבים 
בקרב בחורי הישיבות וגם בקרב חלק מאברכי 
הכוללים, זאת הטענה בדבר חוסר היכולת שלהם 

לחוש את המתיקות שבתורה. 

"אנחנו מאמינים בני מאמינים", הם מבהירים, 
"אין לנו ספק שאם כתוב בפסוק שהתורה מתוקה 
מדבש ונופת צופים, התורה אכן מתוקה. זה ברור 
לנו שאם כתוב ש"אין טוב אלא תורה", זה אכן 
המצב, והתורה היא תכלית הטוב. אנחנו יודעים, 
מבינים ומאמינים שאם היינו מרגישים במתיקות 
וערבות התורה היינו משתגעים ומתלהטים 

אחריה. 

"אבל הבעיה שאנחנו לא מרגישים! אנחנו 
לא מתלהטים אחר התורה! רחוק מאוד מכך".

במקרים מסוימים המצב הוא ממש הפוך. 
יושב בחור ישיבה או אברך, או יהודי שעובד 
לפרנסתו ורוצה לקבוע עיתים לתורה, ומספר 
בשפל קול שהתורה ממש מרה כלענה עבורו, 

הוא לא מסוגל ללמוד! 

פעם שמעתי מישהו שמתאר עד כמה קשה 
לו ללמוד... 

הוא מסביר שכשהוא יושב ליד הגמרא 
הסגורה ורוצה לפתוח אותה כדי להתחיל ללמוד, 
הוא מרגיש כאילו יש משקולת ששוקלת כמה 

מאות קילוגרמים, המונחת על הגמרא: "אני צריך 
מאמץ אדיר רק כדי לפתוח את הגמרא, להרים 
את הכריכה שלה ולהתחיל לדפדף. וזה עוד לפני 
שניסיתי להניע את השפתיים כדי להתחיל ולומר 
את המילים הקדושות הללו, שלצערי אני לא 

מצליח לומר אותן...". 

ההסבר לתופעה

ישנו הסבר שמובא בכמה וכמה מספרי היסוד 
של תורת החסידות, ובראשם ב'תולדות יעקב 

יוסף' בפרשת בא ובפרשת יתרו, וכן ב'קדושת 
לוי' בפרשת בא, ובעוד ספרים הקדושים. אנחנו 
ניצמד עכשיו למהלך כפי שהוא מופיע ב'תולדות 
יעקב יוסף' בס"ד וממנו נגיע הלכה למעשה, מה 
שורש הבעיה וכיצד אפשר לפתור אותה, וגם 
מה המינון המדויק שצריכים לקחת מהתרופה 
המיוחדת כדי להגיע לתחושת ערבות ומתיקות 

בלימוד התורה הקדושה... 

)השאלות והתשובות של ה'תולדות'  בסוף 
המאמר(
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